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“Aprende de tus errores para poder disfrutar al máximo de cada uno de tus triunfos.” 

-Mireia Belmonte- 
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Resum 

Paraules clau: Dona, esport, mitjans de comunicació, igualtat 

La dona i l’esport és un treball que tracta sobre la presència de la dona en el món de 

l’esport avui en dia. A partir d’una recerca més profunda de l’actualitat esportiva, 

aquest treball mostra com és el paper de la dona esportista. A més a més, també parla 

dels aspectes sociològics i les diferències físiques i socials entre homes i dones en 

l’àmbit esportiu. També inclou un incís de com és vista la dona en l’àmbit dels mitjans 

de comunicació i si aquests afavoreixen o no l’esport femení. Després d’una recerca 

exhaustiva també hi ha una part pràctica amb entrevistes a esportistes, un qüestionari 

repartit a 234 persones i una anàlisi dels MMCC de TV3 durant 15 dies. Per l’apartat de 

les entrevistes n’hi ha d’esportistes professionals que viuen més de prop  el pensament 

de la societat envers l’activitat física femenina, o d’altres que potser no han pogut 

arribar a dedicar-s’hi per diferents raons. Per l’apartat del qüestionari, aquest ha 

proporcionat molta informació que amplia la meva part teòrica i la anàlisi dels MMCC. 

La anàlisi dels MMCC de TV3 conclou afirmacions útils per les meves hipòtesis. Amb tot 

això, intento valorar si hi ha desigualtats de gènere en l’àmbit esportiu.  

 

Abstract 

Key words: woman, sport, media, equality 

Women and sport is a project that talks about the presence of women in sports today. 

From a deeper research of the sportive actuality, this work shows how the role of 

woman is in sport. In addition, it talks about the sociological aspects and the physical 

and social differences between men and women in the sportive field.  Also, we can find 

how woman is seen in the media and if there is inequality. After an exhaustive 

research there is also a practical part with five interviews to sportswomen, a 

questionnaire delivered to 234 people and an analysis of the media of TV3 for 15 days. 

In the part of the interviews, there are professional sportswomen who have become 

victims of society about the female role, and others who perhaps have not been able 

to work as sportswomen for different reasons. The questionnaire has provided a lot of 

information that improves my theoretical part and the analysis of the media. The 

analysis of the media concludes useful statements for my hypotheses. With all this, I 

try to value if there are gender inequalities in the sportive field. 
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1.Introducció 

Fa poc que la dona s’ha fet un lloc mitjanament important en el món de l’esport. Quan 

la gent ha de pensar en algun esportista famós gairebé mai és una dona a qui 

s’imaginen o són pocs els noms d’esportistes femenins que li venen al cap. És possible 

que la gent relacioni l’esport amb el sexe masculí? Per altra banda, els mitjans de 

comunicació tampoc ajuden a la difusió de l’activitat física  femenina. La societat és 

conscient de tot això? Els mitjans permeten aquesta desigualtat esportiva? 

 

1.1 Motivació i justificació 

Aquest treball sobre la dona i l’esport l’he escollit perquè sóc una noia a qui li agraden 

molt les activitats esportives i tot allò relacionat amb l’esport. També considero que el 

paper de la dona en el món de l’esport està infravalorat i m’ha sorgit la necessitat de 

saber si realment és així. Per tant, el treball tracta sobre l’esport però només centrat 

en l’activitat física femenina: les característiques i el comportament de la societat 

envers aquesta.  

 

1.2 Estructura 

A l’hora de fer aquest treball he hagut de dividir-lo en dues grans parts: la part teòrica i 

la part pràctica. Abans d’iniciar aquestes dues grans parts, en aquest treball podem 

trobar un resum, la introducció, les hipòtesis, els objectius i la metodologia. Després de 

les dues grans parts d’aquest treball també podem trobar unes conclusions, la 

bibliografia i els annexos del treball.  

Pel que fa als dos grans apartats d’aquest treball, en primer lloc trobarem la part 

teòrica, ja que és necessari fer una recerca a fons i informar-se del tema; extreure 

dades de diferents gràfics i comparar-los entre ells. Alguns aspectes que m’han ajudat 

per poder entendre el paper de la dona en el món de l’esport són: les diferents 

variables que canvien en funció del sexe, les diferències físiques entre homes i dones, 

els aspectes sociològics i d’altres. Després d’aquesta investigació prèvia, la part 

pràctica és molt útil per poder ampliar la informació i contrastar-la. Aquesta part 

pràctica està formada per un qüestionari amb preguntes relacionades amb l’esport 

femení, així mateix per poder saber el que pensa la gent envers aquest món. A més a 

més, juntament amb la meva companya Mireia Ruiz he analitzat les notícies esportives 

d’un telenotícies d’un mitjà de comunicació públic per tenir una visió més objectiva. 

Per últim, el treball inclou algunes entrevistes a fons a persones que sàpiguen sobre el 

tema tractat, per això he escollit esportistes femenines.  
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1.3 Limitacions 

Un cop fet el treball, hi ha hagut alguns aspectes que m’hauria agradat fer més a fons i 

aconseguir una informació més amplia. Per una banda, m’hagués agradat anar al 2n 

Fòrum de la Dona i l’Esport el passat 22 d’octubre. Estava inscrita però no hi vaig poder 

assistir per coincidència amb el meu calendari de competicions. Per altra banda, 

m’hauria agradat parlar amb més dones que visquin de l’esport o que ho hagin 

intentat i no hi hagin pogut viure. Podria haver contrastat molt més les meves 

hipòtesis. Una altra cosa que m’hauria agradat és ampliar és el qüestionari i així tenir 

més respostes que comparar i una mostra més significativa a l’hora de fer les 

conclusions. De les 234 persones que han respost el qüestionari la majoria són dones i 

hauria estat bé tenir més opinions masculines. 

 

1.4 Antecedents 

La part teòrica d’aquest treball no és la continuació d’un treball en especial però sí que 

es basa en un la recopilació d’informació de diferents recerques. La meva part teòrica 

ha estat escrita a partir d’un treball de la Diputació de Barcelona anomenat Reflexions 

en Femení, un altre que m’ha ajudat ha estat el treball de Estudio los hábitos 

deportivos de la población escolar en España i la recerca de Roberto Jiménez Morales, 

El deporte femenino espanyol en los Juegos Olímpicos. 

 

1.5 Ètica de la recerca 

Totes les persones que han estat entrevistades per a aquest treball han donat el seu 

consentiment informat per a participar-hi. Se’ls ha demanat si podia aparèixer el seu 

nom i si podíem posar imatges seves, i han autoritzat a que fos així. 
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2. Hipòtesi 

Entenem per hipòtesi la resposta provisional a un problema plantejat (Virgili, 2014), i 

definim problema d’investigació com a aquella àrea general en que es centra la 

investigació (Corbin i Strauss, 2002).  

 

Les hipòtesis que s’han definit per aquesta recerca són les següents: 

 Les dones no estan igual de reconegudes socialment en el món de l’esport que 

els homes. 

 Les oportunitats de pràctica esportiva són inferiors en l’esport femení que en el 

masculí. 

 Els mitjans de comunicació donen més ressò a l’esport masculí que al femení. 

 

3. Objectius 

Un primer objectiu d’aquest treball és la recerca d’informació sobre diferents aspectes 

de la dona en el món de l’esport, en comparació als homes. Per tal de poder 

comprovar les hipòtesis del meu treball és necessari fer una recerca prèvia. Primer de 

tot cal definir el que és l’esport i com l’entenem, a continuació ja es poden 

desenvolupar temes com el paper de la dona en el món de l’esport, els aspectes 

sociològics tant en dones com en homes, les  seves diferències físiques i socials i la 

relació amb diferents models de pràctica esportiva. A més a més d’altres estudis per 

ampliar la informació, com programes de foment de l’esport femení i la presència 

femenina dels Jocs Olímpics de Rio 2016.  

Un segon objectiu d’aquesta recerca és comprovar les hipòtesis del treball. Les 

hipòtesis definides són (que): Les dones no estan igual de reconegudes socialment en 

el món de l’esport que els homes, les oportunitats de pràctica esportiva són inferiors 

en l’esport femení que en el masculí,  els mitjans de comunicació donen més ressò a 

l’esport masculí que al femení. 

Un tercer objectiu és l’aprenentatge i l’enriquiment personal sobre l’esport femení.  A 

partir d’aquesta recerca i investigació, els meus coneixements envers la matèria seran 

més amplis. 
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4. Metodologia 

Aquest treball es defineix en una recerca i per tant és necessari utilitzar una 

metodologia, és a dir, una manera de pensar la realitat social i d’estudiar-la (Strauss i 

Corbin, 2002). Depenent la metodologia que s’utilitzi es fan servir uns mètodes o uns 

altres. En el cas del meu treball, la metodologia és mixta, això significa que té parts de 

recerca quantitativa i de qualitativa. La recerca quantitativa es centra en aquells 

aspectes susceptibles de ser quantificats , usa proves estadístiques per analitzar les 

dades (Strauss i Corbin, 2002). En canvi, la recerca qualitativa s’orienta a l’estudi de 

significats de les accions humanes i de la realitat social, usa instruments com la 

observació i la entrevista per recollir i analitzar informació (Strauss i Corbin, 2002). Una 

gran diferència entre aquests dos tipus és que la quantitativa permet generalitzar i la 

qualitativa permet aprofundir. La meva part pràctica es divideix en tres apartats. Per 

una banda, el qüestionari sobre la dona i l’esport i l’anàlisi de les notícies esportives 

d’un MMCC públic com a recerca quantitativa. Per altra banda, com a recerca 

qualitativa hi ha les entrevistes a fons. 

 

    Quantitativa (Qüestionaris i anàlisi de notícies)  

Metodologia mixta  

    Qualitativa (Entrevistes a fons) 
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5. Part teòrica 
 
5.1 Què entenem per esport femení? 
 
Per poder fer una recerca sobre la dona i l’esport, cal definir el que és l’esport femení. 

L’esport i l’activitat física tenen com a eina principal de treball la fisiologia i el cos humà 

(segons la Diputació de Barcelona, 2010). Abans de definir el que és l’esport femení, és 

necessari tenir una descripció del que és l’esport. L’esport és un exercici corporal d’agilitat, 

destresa o força, que es practica individualment o en grup, amb intencionalitat lúdica o 

competitiva i seguint unes regles establertes (Institut d’estudis catalans, DIEC, 2016). Com 

s’acaba d’esmentar, hi ha dos vessants molt diferents:  l’esport reglat i competitiu i 

l’esport com a eina de salut, d’oci, de benestar... (segons la Diputació de Barcelona, 2010). 

L’esport és considerat també com una ajuda educativa, cultural, lúdica i saludable. La carta 

Europea de l’Esport del Consell d’Europa defineix l’esport com “tota mena d’activitats 

físiques que mitjançant una participació organitzada o d’un altre tipus tinguin com a 

finalitat l’expressió o la millora de la condició física i psíquica,  el desenvolupament de les 

relacions socials o la consecució de resultats en competicions de tots nivells”.  

 

Ara ja sabent el que és considerat esport, el meu treball està dedicat totalment a l’esport 

femení, és a dir, a aquell realitzat per dones. L’esport sempre ha fet referència als homes, 

tant físicament com pels rols i regles, i ha creat una divisió entre homes i dones. El 

concepte d’esport ha anat evolucionant amb el pas del temps i cada cop més han aparegut 

noves activitats. Com ha pogut entrar la dona en aquest món esportiu tant masculinitzat? 

Segons la Diputació de Barcelona han hagut de passar dues coses: la pèrdua parcial de 

prejudicis a l’hora de veure una dona fent esport i la creació de noves pràctiques 

esportives més feminitzades que abans no es consideraven “esport”. 

 

A partir d’aquesta explicació ja podem parlar sobre l’esport femení i tot el que això 

comporta en la nostra societat.  

 
5.2 El paper de la dona en l’esport 
 

Quan volem valorar quin és el paper actual de la dona en el món de l’esport, en primer lloc 

cal que ens remetem a dades actuals de pràctica esportiva. Caldrà tenir en compte 

diferents aspectes o variables que canvien en funció del sexe, per tal de poder comparar 

les i entendre millor la practica esportiva femenina. Aquestes variables són: dades de 

participació esportiva, tipus d’activitats practicades, freqüència de pràctica, manera de fer 

esport, motius de pràctica esportiva, llicències federatives i evolució de la pràctica 

esportiva. 
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Segons un estudi del Consejo Superior de Deportes (octubre 2011), les dades de 

participació esportiva en edat escolar a Espanya i Catalunya segons el sexe mostren una 

diferència en funció del sexe (sempre amb un major % de participació en homes): 

 
Dades d’Espanya     Dades de Catalunya 

 
Taula de dades de participació esportiva segons el sexe (Consejo Superior de Deportes, 2011) 

 

 

Segons l’Observatori Català de l’Esport (any 2010), de la mateixa manera que podem 

veure en la taula anterior del CSD, es pot valorar que la presència de la dona en 

l’esport és inferior a la de l’home. La lectura que fem de les diferents  gràfiques és 

variada. A continuació analitzarem la variable “activitats practicades”.  

 

 
 

Gràfic d’activitats practicades segons el sexe (Observatori Català de l’Esport, 2012, a partir del CIS 2010) 
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Quadre d’activitats practicades segons sexe (Observatori Català de l’Esport, 2012, a partir del CIS, 2010) 
 

A partir d’aquesta font, deduïm que l’activitat més compartida entre els dos gèneres és 
la natació recreativa. Per contra, l’activitat més diferenciada és el futbol. La majoria 
d’esports són practicats sobretot pel gènere masculí, dada important que ens 
evidencia de manera negativa el paper de la dona en el món de l’esport. Per altra 
banda, cal remarcar la gimnàstica i l’expressió corporal com activitats realitzades 
especialment per dones. 

 
Segons podem veure en un estudi de la Diputació de Barcelona, els resultats van en la 
mateixa línia. 

 
Gràfic d’activitats practicades segons el sexe (Diputació de Barcelona i Observatori Català de l’Esport, a 

partir del CID, 2006) 
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Un altre variable que cal tractar és la freqüència de pràctica, és a dir cada quin cert 
temps l’esportista practica el seu esport.  
 

 
Gràfic de freqüència de pràctica segons el sexe (Observatori Català de l’Esport, 2005) 

 
 

Es pot apreciar que tant homes com dones hi ha una mitjana d’entre 1 o 3 cops de 
pràctica per setmana. És també rellevant el % d’homes i dones que no fan cap tipus 
d’esport. Dins d’aquest grup la dona té un percentatge més elevat que l’home. Podem 
deduir que el sexe femení fa menys hores d’esport setmanal i que el tipus d’esport es 
concentra en les danses i la gimnàstica. A diferència dels homes que la seva pràctica és 
més elevada i els esports són més variats. La pràctica durant les vacances és més 
destacada entre les dones. 

 
 

La manera de fer esport també és un punt a tenir en compte. Ens referim a manera de 
fer esport per indicar com és aquesta pràctica (per exemple com a activitat d’un club, 
com a activitat que tries pel teu compte o com a activitat del centre d’ensenyament o 
de treball). 
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Gràfic de manera de fer esport segons el sexe (Observatori Català de l’Esport, 2010) 

 
Tal i com podem apreciar en el gràfic anterior, ambdós sexes prefereixen fer esport de 
manera individual, tot i que els homes en major percentatge (un 7% més), i com a 
segona opció apareix la pràctica esportiva en  clubs o associacions, tot i que les dones 
en major percentatge aquest cop (5,1% més). Podem apreciar per tant, també una 
lleugera diferència pel que fa a la manera de practicar esport. 

 
Una altra variable analitzada és el motiu de pràctica esportiva. Entenem per motiu 

aquella raó que indueix a moure’s, a fer alguna cosa (Institut d’Estudis Catalans, 2016).  

 
Gràfic de motius de pràctica esportiva segons el sexe (Consejo Superior de Deportes, 2011) 
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Podem observar en el gràfic anterior que en general els motius de pràctica esportiva 

són molt similars en ambdós sexes. L’única diferència que s’observa és que les dones 

mostren major percentatge en el motiu de “mantenir-se en línia” que els homes, i 

aquests mostren un percentatge més alt en el motiu “perquè vull ser esportista 

professional” que les dones. 

 

Pel que fa a llicències esportives també s’observen diferències. Entenem que no totes 

les persones que practiquen esport ho fan amb llicència esportiva federada en un club. 

Moltes persones ho fan de manera lúdica i no competitiva. En aquest cas, compararem 

només el cas d’aquelles persones que competeixen de manera federada. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Gràfic de llicències federatives a Espanya (Consejo Superior de Deportes, 2014) 

 
 
En aquest gràfic podem veure l’evolució de les llicències esportives a Espanya (1983-
2014), però sobretot la gran diferència de nombre de llicències en homes i en dones. El 
nombre de llicències masculines és gairebé quatre vegades superior al de les 
femenines. 
 
 
Inequívocament les gràfiques ens demostren una menor presència de la dona en 
l’esport. Un altre variable a tenir en compte és com això s’ha anat modificant al llarg 
del temps, és a dir, l’evolució de la pràctica esportiva. 
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Gràfic d’evolució de la pràctica esportiva a Catalunya (Diputació de Barcelona i Observatori Català 

de l’Esport, 2006) 
 

A partir del gràfic anterior extret també de l’Observatori Català de l’Esport ens adonem 

de l’evolució que hi ha hagut a Catalunya en funció a la pràctica d’esport en dones i 

homes. Tant per homes com per dones el percentatge ha anat augmentant des del 

1970 fins al 2006. Segons les dades, la dona ha estat en continu ascens i ha passat d’un 

10% a un 36%  de la societat femenina. Per altra banda, els homes van fer un gran 

augment pel 1990 amb un 50% i s’ha establert sense cap canvi més. El més important a 

destacar és que el percentatge d’homes que practiquen algun esport sempre és més 

elevat que el de les dones, això ens fa veure que des de ja fa temps la presència de la 

dona en l’esport és més baixa.  Aquest treball serà més enfocat en la dona avui en dia 

però per això cal fixar-se en l’evolució de la presència de la dona uns anys enrere. 

 

Amb tot això, podem concloure que el paper de la dona en el món de l’esport té 

aspectes diferents al paper de l’home. S’ha pogut observar el tipus d’activitats que 

practiquen les dones, com natació o gimnàstica, ja que es consideren esports més 

feminitzats. En canvi, el sexe masculí opta per esports més variats i alhora més 

competitius (aquesta conclusió es pot extreure de la quantitat de llicències federatives 

per part dels homes en comparació a les dones). A més a més, la freqüència en les 

dones practiquen l’esport és inferior a la dels homes. Cal destacar també els motius de 

pràctica, perquè un percentatge molt petit de dones resideix en el motiu d’arribar a ser 

professional, a diferència dels homes que semblen tenir més confiança en aquest futur 

esportiu. De moment, tot indica que l’aparició de la dona en el món esportiu és més 

recent que la dels homes i per tant la societat encara no ho té del tot normalitzat.  
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5.3 Aspectes sociològics 

Hi ha diferents teories que expliquen el perquè de la relació entre la dona o home i 

l’esport. Per una banda, la Teoria de la Imitació que és aquella que té com a idea 

observar i imitar els valors de la gent propera que tenen un grau d’estimació elevat, ja 

poden ser amics o familiars.  En aquest cas, els mitjans de comunicació també tenen 

una certa importància i influència en la gent. Per altra banda també trobem la Teoria 

de la Perspectiva Interacció simbòlica que consisteix en que la persona defineix el món 

on viu de manera interpersonal i això la portarà a interpretar determinades conductes 

socials i a adquirir els coneixements necessaris en cada situació social (Bandura i 

Walters, 1983). 

A partir d’aquestes dues teories, que poden anar agafades de la mà, es pot destacar 

alguns factors socials i personals de la dona en relació a la pràctica esportiva. 

 

Factors personals 

Els factors personals que més influeixen en l’esportista es poden agrupar en dos 

conceptes: l’autoestima física, les actituds i les motivacions.  

 

L’autoestima física 

L’autoestima és l’estima de si mateix que porta a no deixar-se ultrapassar pels altres, a 

no fer un mal paper, etc. (segons l’ Institut d’Estudis Catalans, DIEC). Aleshores a partir 

d’aquesta definició podem dir que l’autoestima física és l’amor per un mateix quan 

està realitzant activitats físiques i també l’amor per l’aparença física. Autors com Fox i 

Corbin (1989) estan d’acord en destacar aquestes dues àrees per emmarcar 

l’autoestima física.  

Les actituds 

Es pot dir que l’esport és una manera d’educar a la població, transmetent uns valors i 

creences. Per tant, segons la manera en que han estat educades les actituds es 

determinaran alguns comportaments. Els valors i les creences que s’imposen, la 

pressió social i l’acceptació d’aquesta.  

Això dóna lloc a les diferències en que la societat tracta els nois i noies en l’àmbit de 

l’esport. Les actituds que es mostren per uns i per les altres han creat una percepció 

físicoesportiva inferior tant biològica com psicològicament en la dona a diferència de 

l’home, és a dir, menor capacitat física, habilitat motriu i motivació o interès. Totes 

aquestes causes comporten unes conseqüències negatives cap el sexe femení. 

Rosenhal diu que les actituds i expectatives que tenim de les persones influeixen en el 

comportament d’aquestes, per tant si la societat mostra una desconfiança per la 
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capacitat física de les esportistes femenines, elles no desenvoluparan tot el seu 

potencial i no actuaran en contra a les actituds establertes per la societat.  

Les motivacions 

No obstant tot això, com diu Sonstroem (1978)i hi ha una petita connexió entre  les 

actituds i l’autoestima física que consisteix en que: l’esportista que percep una bona 

habilitat motriu serà clarament la que tingui actituds més positives cap a l’activitat 

esportiva.  
Hi ha hagut moltes investigacions per poder saber quines motivacions indueixen a la 

població masculina i femenina a començar a fer una activitat fisicoesportiva i alhora de 

deixar-la. Finalment, gairebé totes han acabat anant a parar a la Teoria de les 

Recompenses (Fox i Biddle, 1988), és a dir, la motivació extrínseca. Tanmateix, els 

hàbits esportius haurien de fomentar la motivació intrínseca que es defineix en tres 

tipus d’objectius:  

 El primer objectiu es basa en la millorar de l’esportista  en el seu rendiment 

envers l’activitat física.  

 Altre objectiu és el desig personal de l’esportista en aconseguir la seva fita. 

 Per últim, la realització d’una tasca per l’aspecte gratificant en un mateix. 

Pel que fa a la motivació extrínseca o les fites relacionades amb el “jo”, són aquelles 

fites que tenen un reconeixement social, com per exemple: 

 Sentir-se superior a la resta d’esportistes, tenir un orgull alt. 

 No experimentar la situació de ser pitjor que els altres, és a dir, no viure 

moments de vergonya ni humiliació.  

Altres tipus d’objectius personals que tenen relació amb l’experiència emocional que 

es deriva de la resposta social.  Hi trobem dos tipus de fites: 

 L’aprovació de la gent important del seu entorn, ja siguin familiars, professors... 

 L’aprovació de companys i companyes. 

En tots dos evitant-ne el rebuig.  

L’últim grup de fites és aquell en que l’esportista realitza una activitat fisicoesportiva 

per les  recompenses externes, ja pot ser “guanyar diners” “ser premiat amb un regal”. 

Els esportistes poden ser motivats per un o més d’aquest tipus d’objectius, no obstant 

això els hàbits esportius procuren fomentar més les motivacions intrínseques per 

assolir un repte.  Cal destacar com Dweck i Elliot (1983) han estudiat la manera en que 

l’esportista realitza l’activitat depenent en l’enfocament de la seva tasca, és a dir, en 

l’objectiu d’aprenentatge o d’execució. La fita d’aprenentatge és aquella que es fixa en 
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el procés. En canvi, la fita d’execució se centra en els resultats i per tant prefereixen 

tasques on es poden lluir.  

 

Factors socials 

En aquest punt ens fixarem més en els agents socialitzadors primaris, en altres termes, 

aquelles persones que properes als esportistes (la família, els amics, el professorat, 

etc.). Aquestes persones són importants perquè determinen en certa manera la vida 

de l’esportista.  

 

Factors socials interrelacionats amb els hàbits esportius, Elisa Torres Ramos 

Fent un incís a l’esport femení, diversos investigadors han analitzat la influència dels 

agents ja esmentats en la pràctica esportiva: 

 

 Els hàbits familiars més propers tenen molta influència en la pràctica femenina 

(Greendorfer&Lewko, 1978; Wold i Anderssen, 1992). 

 La família té una gran importància en el procés de socialització esportiva 

(Greendorfer, 1983; Higgin son, 1985;Smith 1979). 

 El sexe femení dóna molta importància a l’esport realitzat per la germana gran 

o la mare (Lewko i Ewing, 1980; McPher son et al., 1989; García Ferrando, 

1993). 



Dona i esport: Què en sabem de les dones esportistes? 

23 
 

 Si els pares i les mares de la noia esportista estan involucrats en la pràctica 

esportiva de la seva filla tenen més possibilitats d’involucrar-s’hi (Greendorfer, 

1983; Higgin son, 1985 & Smith 1979). 

 Els agents socialitzadors van canviant depenent les etapes, els amics són de 

rellevància durant l’adolescència (Greendorfer, 1977; Brown, 1985). 

 Les experiències en les classes d’educació física es relacionen molt 

significativament amb la participació femenina (Mar tens, 1978; Fox, 1988; 

Duncan, 1993, Torre, 1998). 

 

5.4 Diferències físiques i socials i relació amb diferents models de 

pràctica esportiva 

Després de fer una recerca sobre el paper de la dona en el món esportiu i a més a més 

haver vist els aspectes sociològics que hi intervenen, cal destacar les diferents 

diferències entre la dona i l’home en relació al físic. És evident que els homes i les 

dones tenim un físic diferent i hi ha activitats que requereixen uns aspectes físics més 

destacats que d’altres. Les principals diferències que podem destacar (segons Zurita, 

2009) són les següents: 

 Segons la mida i la composició corporal hi trobem diferències en l’alçada, el 

pes, l’amplada d’ossos, plecs cutanis... Hi ha esports que requereixen unes 

característiques més desenvolupades, per exemple en el bàsquet o el salt 

d’alçada, l’alçada és un factor important. 

 

 Segons el sistema cardiovascular hi trobem diferències en el volum de sang, la 

mida del cor... En les proves de resistència aquests aspectes són molt 

importants per ser més competents en les proves. 

 

 Segons el sistema respiratori, cal destacar el mida dels pulmons, la freqüència 

respiratòria... És evident que en les proves de resistència la respiració és molt 

rellevant i aquestes característiques poden ser determinants a la pràctica. 

Altres esports poden ser la natació o córrer una marató. 

 

 Segons el sistema muscular podem observar la força i la flexibilitat com a 

diferències entre homes i dones. Un esport en es requereix força és 

l’halterofília, característica que destaca més en homes que en dones. En cavi, 

un esport en que destaca la flexibilitat és la gimnàstica rítmica, característica 

que destaca més en dones que en homes. 
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A partir de les diferències físiques ja esmentades podem observar que hi ha aspectes 

que el cos de la dona desenvolupa aspectes diferents al cos de l’home i per tant 

depenent de l’esport hi ha una superioritat física destacable per part dels dos sexes. 

No obstant això, totes les pràctiques esportives es poden millorar amb entrenament i 

constància.  

 

5.5 Presència femenina als Jocs Olímpics de Rio 2016 

Els Jocs Olímpics de 2016 a Río de Janeiro, Brasil   han rebut a 10.500 esportistes 

d’arreu del món. Dos-cents sis països han competit en aquests jocs del 5 al 21 d’agost. 

Hi va haver 306 diferents proves esportives, 191 de les quals van ser de categoria 

masculina  i 136 de categoria femenina. De totes aquestes proves només 9 

competicions van ser mixtes.  

El meu treball se centrarà en els resultats espanyols de les proves esportives dels JJOO.  

Espanya va guanyar en total 17 medalles. D’aquestes medalles, tres van ser de 

piragüisme en aigües tranquil·les, dues d’atletisme, dues de natació, una de tennis, 

una de bàdminton, una de piragüisme en estació, dues de bàsquet, dues de 

taekwondo, una de gimnàstica rítmica, una d’halterofília, i una de ciclisme de 

muntanya. Del total de resultats, 9 medalles van ser aconseguides per dones i 8 per 

homes. De les set medalles d’or, quatre van ser femenines i tres masculines. De les 

medalles de plata, només una va ser aconseguida pel sexe masculí. Per últim, de les 

medalles de bronze quatre van ser guanyades pels homes i dues per les dones.  

Pel que fa al medaller femení, els esports destacats han estat: la natació, el piragüisme, 

el bàdminton, el bàsquet, l’halterofília i l’atletisme.  

Tota aquesta informació es pot trobar més complerta a l’annex 10.5. 
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6. Part pràctica 

6.1 Qüestionari 

Segons l’ Institut d’Estudis Catalans un qüestionari és una llista de preguntes sobre un 

tema determinat, en una enquesta, un examen, una prova, una declaració judicial, etc. 

Per poder ampliar la meva part pràctica vaig decidir passar un qüestionari a través de 

dels formularis de Google. En aquest qüestionari es pregunta sobre el paper de la dona 

en l’esport. Abans de fer el meu qüestionari a Google, primer vaig fer un esborrany 

amb Word què es pot veure a l’annex 10.1. Volia veure si la població realment coneix 

dones esportistes i quina opinió tenen sobre alguns aspectes concrets. 

Per poder valorar els resultats cal definir primer la mostra, i per aquest motiu vaig 

preguntar inicialment sobre algunes variables com el gènere, l’edat, la professió, la 

pràctica esportiva, etc. 

El qüestionari el van respondre 234 persones de les quals 151 eren de sexe femení 

(64,5%) i 83 de sexe masculí (35,5%). 

 

Gràfic que mostra la repartició en sexes de la mostra del qüestionari 

Pel que fa a l’edat de la mostra, la franja majoritària és la d’entre 17 i 19 anys, degut a 

que és la franja a la qual pertanyo, i per tant, en la que conec més persones i em 

resulta més fàcil arribar a elles per tal que contestin el qüestionari. Si sumem les 

franges de 17-19 i de 20-35 obtenim un total del 60,7% de la mostra, per tant, la gent 

que ha respòs és majoritàriament jove. 

 

Gràfic que mostra la repartició en franges d’edat de la mostra del qüestionari 
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Pel que fa a la professió, majoritàriament són estudiants i mestres (67%).L’apartat 

altres inclou professions com: operari, fisioterapeuta, logopeda, educador o integrador 

social, enginyer, comerciant, metge, dentista... 

 

Gràfic que mostra les professions de la mostra.  

 

Una altre variable a tenir en compte era la pràctica esportiva de la mostra. Com podem 

veure, majoritàriament practicaven esport (68,8%) i l’esport més practicat és el futbol, 

la gimnàstica, anar al gimnàs i el bàsquet (amb un total de gairebé el 50%). 

 

 

Gràfics que mostren la variable pràctica esportiva de la mostra 
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Futbol/Futbol sala  29 

Gimnàstica 
artística/rítmica/Dansa  

18 

Bàsquet  16 

Anar al gimnàs 15 

Natació  13 

Sortir a córrer  12 

Altres 58 

TOTAL  161 
(68.8%) 

Taula amb les professions del gràfic anterior 

D’aquestes 161 persones que si practiquen algun esport, un 18% practica el futbol o 

futbol sala, un 11% practica dansa o gimnàstica ja sigui artística o rítmica. Un 10% de la 

gent practica bàsquet, un 9% van al gimnàs com a activitat física, un 8% fa natació i un 

altre 8% surt a córrer. Un 36% del total de 161 persones fan altres esports com per 

exemple: ciclisme, atletisme, handbol, etc. 

 

Altres preguntes que vaig fer per poder ampliar la informació de pràctica esportiva van 

ser les següents: 

 

 

 
Gràfics que mostren els resultats de les preguntes sobre la freqüència de la pràctica esportiva i la 

pràctica esportiva competitiva 
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Gràfic que mostra la participació de la mostra en competicions d’alt rendiment 

 

Com podem observar en els gràfics anteriors podem veure com d’aquestes 161 

persones, la gran majoria practica esport 2 o 3 cops per setmana, per tant, tenen 

relació amb el món esportiu de manera habitual i regular. En la pregunta de si aquest 

esport el practiquen de manera competitiva podem veure com un 65,4% de les 

persones que han contestat el qüestionari afirmen que si.  

Podem veure, però, que la majoria de persones que fan esport i competeixen, no ho 

fan dins del món de l’alt rendiment, i per tant, no de manera professional. 

Un cop ubicada la mostra, les següents preguntes van orientades a aspectes més 

concrets del meu treball i que puc relacionar amb les meves hipòtesis. 

 

Gràfic sobre la percepció d’oportunitats de pràctica esportiva de les dones segons els enquestats 

Cal destacar que de les 234 persones que han respost aquest qüestionari, cent 

cinquanta-set (un 67,1%) estan d’acord en que els homes i les dones no tenen les 

mateixes oportunitats de pràctica esportiva. 

Tanmateix, vaig decidir fer una pregunta directament enfocada en l’esport femení. 

Volia veure si les persones preguntades miraven esport femení. Podem concloure que 
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només un 20% dels enquestats miren o segueixen algun tipus d’esport femení. Els 

esports femenins més seguits són: el vòlei, el futbol, el tenis, el bàsquet, la natació 

sincronitzada, la rítmica, l’handbol i l’atletisme. 

 

 

 

 
Gràfic que mostra el seguiment de l’esport femení de la mostra 

Una altra pregunta que vaig fer en referència a l’esport femení va ser sobre els mitjans 

de comunicació. Convé ressaltar que només 8 persones de 234 que s’han enquestat, 

pensen que els MMCC tracten de la mateixa manera l’esport masculí que el femení.  

 

Gràfic sobre la percepció del tractament de la dona als MMCC dels enquestats 

Per últim, vaig voler saber si els enquestats eren capaços de citar 5 noms d’esportistes 

d’alt rendiment, tant d’homes com de dones. En total havien de sortir 1170 noms 

d’homes i el mateix nombre per les dones.  

En el cas dels homes van ser escrits 923 noms, és a dir un 78,8% del total. D’aquests 

923 noms, apareixen 97 de diferents. Els homes esportistes més coneguts són: Messi, 

20%

80%

Mires o segueixes algún esport 
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No

Sí 47 

No 187 
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Neymar, Federer, Pau Gasol, Nadal i Kilian Jornet. Podeu trobar el recompte complert 

a l’annex 10.1.1. 

En el cas de les dones, van ser escrits 463 noms, és a dir un 39% del total. D’aquests 

463 nomes, apareixen 27 de diferents. Les dones esportistes més conegudes són: 

Mireia Belmonte, Ona Carbonell, Gemma Mengual, Germanes Williams i Maria 

Sharapova. Podeu trobar el recompte complert a l’annex 10.1.2. 

 

 HOMES DONES 

Nombre de noms totals 

que apareixen 

923 noms (78,8% del total) 463 noms (39% del total) 

Varietat de noms que 

apareixen 

97 noms diferents 27 noms diferents 

Taula que mostra els resultats de la cita d’esportistes d’alt rendiment masculins i femenins. 

 
Per tant, podem afirmar que les persones que han respost en qüestionari coneixen 

més esportistes d’elit masculins que femenins. 

 

 
Valoració dels resultats del qüestionari: 
 

Un cop havent extret la informació de totes les preguntes que formen el meu 

qüestionari ja puc extreure’n unes conclusions.  

En primer lloc podem definir la mostra com que majoritàriament són dones (64,5%) i 

joves (60,7% entre 17 i 35 anys). Pel que fa a la professió, majoritàriament són 

estudiants i mestres (67%), que practiquen esport (68,8%) i l’esport més practicat és el 

futbol, la gimnàstica, anar al gimnàs i el bàsquet (amb un total de gairebé el 50%). 

També podem dir que pel que fa a la freqüència d’aquesta pràctica, la fan de manera 

habitual i regular, i majoritàriament competitiva (65,4%), tot i que no ho fan dins del 

món de l’alt rendiment, i per tant, no de manera professional. 

Un cop definida la mostra, podem comentar que el qüestionari palesa la diferència 

entre homes i dones en l’activitat esportiva, ja sigui d’elit o de hobby. Per una banda, 

podem observar com la majoria de la gent no creu que hi hagi les mateixes 

oportunitats de pràctica esportiva tan per dones com per homes. Això comporta que a 

l’hora de preguntar sobre noms d’esportistes femenines d’alt rendiment apareguin 

molts menys que d’esportistes masculins, ja que la conseqüència de tenir menys 

oportunitats de pràctica és que hi hagi menys reconeixement social, així com també 

opinen majoritàriament que els mitjans de comunicació no els donen el mateix tracte 

(96,6%). 

Els resultats obtinguts gràcies al qüestionari m’ajuden a afirmar aquestes hipòtesis, tot 

i que cal dir que és només la percepció de la gent. 
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6.2 Anàlisi de les notícies esportives del telenotícies de TV3 del 9 al 22 de 

maig de 2016 

 

Aquest apartat l’he dut a terme conjuntament amb la Mireia Ruiz. Hem analitzat totes i 

cadascuna de les notícies dins de la secció d’esports del telenotícies vespre de TV3 des 

del 9 al 22 de maig de 2016 tenint en compte un seguit de criteris. 

Vam crear la següent taula i ens vam repartir la feina: els 7 primers dies que havíem 

d’analitzar, jo vaig ser l’encarregada d’omplir les caselles dels continguts, del dia, del 

sexe i de l’esport mentre que la Mireia s’ocupava de cronometrar el temps que 

dedicaven a cada notícia, valorar la importància d’aquesta i apuntar les observacions 

(si és que n’hi havia). Durant els 7 darrers dies ens vam intercanviar la feina i ella va 

passar a fer la feina que havia fet jo fins al moment i viceversa. Totes les taules 

complertes es troben als annexos. 

Vam triar el telenotícies de TV3 perquè es tracta d’un mitjà de comunicació públic, per 

tant, menys subjectiu que altres de televisions privades, i també perquè queden 

registrades a la web tv3 a la carta i no tots els mitjans pengen els seus informatius. 

 

Dia: Sexe: Esport: Temps: Importància: 

Continguts: 

Observacions: 

Model de taula a omplir per l’anàlisi de les notícies 

El dia 14/05/2016 no el vam poder analitzar a causa que havien eliminat el vídeo de la 

web 
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Per valorar la importància que havíem de donar a cada notícia vam establir els criteris 

següents:  

 Importància 0  Notícies no estrictament esportives 

 Importància 1  Esdeveniments amistosos, entrenaments i contractes o acords 

dels esportistes 

 Importància 2  Competició de clubs no d’elit: notícies esportives importants 

però no de rendiment 

 Importància 3  Competició esportiva nacional d’elit (sense importar l’esport 

que es practica) 

 Importància 4  Competicions esportiva internacionals d’elit (sense importar 

l’esport que es practica) 

 

Un cop feta aquesta feina, cadascuna ha tret conclusions diferents tenint en compte el 

tema de cadascun dels treballs duts a terme. Les meves han estat les següents: 

 

 

 

 

 

 

 

El total de notícies analitzades del telenotícies del TV3 van ser 101, d’aquestes 101 

notícies, 94 eren sobre esports masculins i 7 sobre esports femenins. En aquest gràfic 

es pot veure el tant per cent dels dos grups, per una part les notícies masculines 

predominen per sobre de les notícies femenines d’una forma absoluta amb un 93%, en 

canvi les femenines només són un 7% de totes les notícies. 

 

 

97%

3%
Temps notícies
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Temps notícies
femenines

Temps en segons per 
sexe

Masculines 94 

Femenines 7 
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93%

7%

Masculines Femenines

Nombre de notícies 
segons el sexe
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A l’hora d’analitzar les notícies segons el temps dedicat a aquestes, és de rellevància la 

gran quantitat de temps donada a l’esport masculí a diferència de l’esport femení en el 

telenotícies. El temps total d’ambdós sexes en les notícies és de 1h 22min 3seg, 

d’aquest temps només 3min i 36seg són dedicats a l’esport femení. A diferència dels 

homes que els dediquen 1h 19min 27seg, aspecte molt remarcable.S’evidencia una 

gran diferencia amb un percentatge del 97% per part de les notícies masculines i 

només un 3% de femenines. 

 

 

Gràfic que mostra la importància de les notícies femenines 

Importància Noticies 

0 0 
1 0 

2 0 

3 2 

4 5 
 

Una altra variable  estudiada ha estat la importància de la notícia basada en els criteris 

ja esmentats. En aquest gràfic podem veure com les notícies d’esport femení són 

d’importància elevada, no hi ha cap menor de 3. Per altra banda, de notícies 

masculines podem trobar: 

 

15 notícies d’importància 0 

10 notícies d’importància 1  

1 notícia d’importància 2 

36 notícies d’importància  3 

32 notícies d’importància 4 
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Valoració de l’anàlisi de les notícies esportives: 

Com a conclusió, s’evidencia clarament que les notícies masculines predominen en el 

telenotícies vespre de TV3 i que l’esport femení està menys reconegut socialment ja 

que apareix un nombre molt inferior de vegades. 

És molt rellevant els percentatges de nombre de notícies i especialment el dels segons 

dedicats a cada sexe (un 3% envers a un 97%). Aquestes dades han estat comparades 

amb un estudi més complert a l’apartat de la discussió d’aquest treball, però les xifres 

van en la mateixa línia. 

A part d’analitzar les notícies que apareixen en el telenotícies de TV3, he buscat 

accions esportives femenines importants durant el període del 9 al 22 de maig de 

2016. Volia saber si el fer de no aparèixer tantes notícies era degut a que no hi havia 

hagut notícies rellevants femenines en aquestes dates. Durant aquests dies hi va haver 

fins a 26 notícies rellevants en l’esport femení (veure a l’annex 10.3). Totes aquestes 

notícies rellevants NO apareixen a les notícies del TN de TV3 analitzat. Per tant, no és 

que no apareguin perquè no n’hi ha. Aquí una d’exemple del dia 15 de maig, no 

esmentada en el telenotícies. 

 

 

Notícia publicada a la revista Líderas el 15 de maig de 2016 
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6.3. Entrevistes a fons  

Entrevista Niknaz Fazeliz 

 

Aquesta entrevista és en castellà ja que l’entrevistada és estrangera i es defensa millor 

en aquest idioma. En aquesta entrevista hi ha dos subjectes: Niknaz Fazeli (N) i jo (P). 

Niknaz va començar a explicar la seva vida esportiva des dels seus inicis: 

N: Yo jugaba a baloncesto cuando era pequeña, mucho tiempo antes cuando era una 

niña jugaba a patines en parques con mi hermano, así en plan paseo y tenía unos 

patines muy viejos ya los dejé en el parquin y no los utilizaba. Un día en el baloncesto 

me dijo una amiga si quería acompañarle en la clase de patines. Entonces al día 

siguiente, cogí los patines oxidados y malos, allí había el equipo profesional del club y 

yo también probé. Con los patines oxidados, tuve el mejor record de los demás. 

Entonces durante unas semanas deje el baloncesto y me puse a hacer patinaje, en seis 

meses llegue al equipo nacional de Irán de patines, velocidad con rueda. Después de 

esto me fui al mundial de patines de velocidad, pero dos semanas después que era el 

campeonato de Asia me tacharon del equipo. 

P: ¿Por qué? 

N: Porque había chicas que pagaban y tenían unas ventajas, no sé, algunas gentes 

decían que tenían relaciones sexuales con... pero bueno yo no estoy para esto ni para 

pagar y no pude cambiar la opinión de los autorizados así que vine del mundial, me 

tacharon y otras chicas fueron al campeonato de Asia. Eso pasó el siguiente año en los 

test que de los test eligen las que van a carreras internacionales, fui la mejor y 

tampoco me enviaron. Entonces volví otra vez a Corea del Sud y yo fui al mismo país 

por mi cuenta a entrenar y a la segunda vez cuando me fui, me di cuenta que el 

ciclismo va bien para el patinaje, para mejorar mi capacidad muscular y mi fuerza, pero 

al revés no, ciclismo va bien para patinaje, pero patinaje para ciclismo no. Y por eso 

cuando volví del segundo viaje de Corea de Sud, por mi cuenta de vez en cuanto salía 

con bici para mejorar mi patinaje. Y un día que estuve practicando en un parque, había 

un entrenador de ciclismo y cogía mi record y me paró y me dijo: “vas bien, te apetece 

venir a mi equipo” y digo: “no ya no puedo porque estoy haciendo patinaje, duatlón, 

Nom: Niknaz Fazeliz Edat: 27 anys  

Ocupació actual: Treballa en les Fonts a Terrassa i 
està integrada al GenesisCyclingTeam. 

Estudis: Estudis d’Administració i Direcció 
d’Empreses, després va buscar beques fins que en va 
trobar una per venir a fer un màster de Direcció 
d’Empreses Internacionals a la UAB.  
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estudiar, esto ya no puede una más, yo soy de patinaje no soy ciclista”. La segunda vez 

que me tacharon del equipo de patinaje ya decidí voy a dejar el patinaje y voy a hacer 

ciclismo y eso también en unos meses llegue al equipo nacional, entrenando, he 

estado tres veces en campeonato de Asia (2009 en Dubái, 2010 en Tailandia y 2011 en 

Malasia). En el de Malasia en una prueba de equipo hemos llegado a la medalla 

bronce, pero siempre tapadas no era justo competir con las ropas que nos daban y 

competir con las chicas que iban con las ropas normales, como puedo salir ahora a 

entrenar.1 

P: ¿Ahora sí? 

N: Ahora porque estoy aquí. Y también me preguntan si tengo becas. Con los estudios 

que he realizado me preguntaron si tenía becas, no por dos motivos. El motivo que yo 

tenía era que si tenía beca tenía que taparme y aquí igual, porque pertenezco a sus 

propiedades. Me vigilan, es un rollo. Esto lo he gastado de mi bolsillo y el bolsillo de mi 

padre. 

P: ¿Qué has estudiado? 

N: He estudiado 2 másteres y un postgrado. Primer máster, mi carrera en Irán era de 

dirección de empresa, el primer máster fue en UAB Bellaterra, dirección de empresas 

internacionales. El segundo fue un postgrado de internacionalización (…) el segundo 

máster fue de los mismo y el último que acabé el julio pasado, logística internacional y 

bueno ya puedo parar de estudiar porque también estudiaba para tener papeles, 

porque según la ley, la más dura, no es mucha suerte haber nacido allí porque los 

demás países tienen convenio, según la ley cuando vengo con el visado de estudiante 

durante tres años no tengo permiso de trabajo, tengo permiso de hacer prácticas y 

durante estos tres años siempre he estado haciendo prácticas para tener el curriculum 

lleno. Me he tenido que sacar el carnet de conducir otra vez, después de seis años 

conduciendo, ni teórico ni práctico ninguno me lo convalidaban, me lo he sacado todo 

de cero, en castellano. 

P: ¿Y cuándo viniste aquí, España? 

N: Mi segundo nacimiento, el 29 de octubre del 2012 

P: Pues no hace tanto. 

N: Hace 4 años casi. 

P: Pues hablas el castellano súper bien. 

N: A partir del primer máster que fue en inglés, el resto todo en castellano. Catalán si 

me hablas te entiendo, pero no me defiendo. 

P: No te preocupes, podemos hablar perfectamente.  

                                                             
1 Totes les frases que apareixen marcades amb un color diferent són aquelles frases dites pels 
entrevistats que tenen relació amb les hipótesis plantegades i que s’analitzen al final d’aquest mateix 
apartat. 
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N: Pero donde trabajo ahora recibo llamadas en catalán. Y es una vergüenza pedir de 

seguir en castellano. 

P: ¿Pero ahora estás trabajando aquí? 

N: De Irán que quería salir, y supe que no quería volver. 

P: ¿Por qué no? 

N: Porque no quiero este país, no quiero vivir ahí, no es como me gusta vivir. Competía 

para a selección iraní y ellos te dan coche, mi vida, todo lo que una persona desea, 

pero me faltaba la libertad. No soy de una familia muy rica, pero teníamos bastante. La 

libertad no se compra con dinero. Estas en una tierra donde todo es obligación, 

prohibición, te miran, te vigilan, se meten en tu vida privada y no hay felicidad, ni 

respeto. Respeto como mujer poco y más deportista. Las piedras y esto, tocándome el 

culo entrenando, ni es respeto ni es admiración, no es como me gusta vivir.  

P: ¿Y eso fue un impedimento? 

N: A mí me gusta hacer todos los deportes, pero como estos últimos años he estado en 

bici compitiendo, sacrifiqué mucho. No cambio, pero sigo haciendo otras cosas, desde 

que me mudé a Terrassa, hace 4 meses, me apunté a un gimnasio porque durante el 

año pasado me operaron y después de la operación me quedé dos meses parada, no 

entreno una semana y me engordo! Estaba cogiendo el ritmo y me pilló un coche y un 

mes casi parada otra vez y me engordé otra vez. En el trabajo anterior, era una 

empresa de apartamentos turísticos, tenía mal horario: 3 de la y tarde hasta 8 de la 

noche. Entrenaba por la mañana, pero no estoy acostumbrada a vivir estas horas, ir a 

dormir tarde y tantas horas sin comer, tenía mucha faena y me engordé también y 

cuando me salió el trabajo de les Fonts un poco después me apunté al gimnasio por la 

mañana y por la tarde. 

P: ¿Entonces no puedes vivir de ser ciclista? 

N: Tengo intención de volver, el primer año aquí en España he sido subcampeona de 

Cataluña y el segundo año en tercer y este último año estoy desaparecida por lo ya 

dicho. Me saqué la licencia de federación de competir, pero con todo lo que he hecho 

no he podido volver. Ahora me encuentro bien he perdido el peso que cogí, me 

encuentro fuerte y me veo bien y feliz. Pero no sé si volver a competir, porque cuando 

compites en bici, no puedes hacer otras cosas, tiene pretemporada y cuando empiezan 

las carreras bici. Yo ahora me estoy divirtiendo mucho en el gimnasio, hago todo lo 

que me da la gana y cada día acabo con 450% de actividad diaria. 

N: Cuando yo vine con el piso de estudiante a la entrada empecé a buscar un contrato 

deportivo porque pensaba que podía quedarme con un contrato deportivo porque 

venía de tanto nivel y siguiendo con un contracto deportivo pensaba que podía 

quedarme, pero pensando esto, conocí a muy buena gente y familia catalana. Es un 

equipo de ciclismo con discapacidad, no sé si te suenan los nombres… Juanjo Méndez. 

P: ¿Cómo se llama el equipo? 
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N: El club Génesis, es mi familia catalana. Ahí está mi padre catalán, mi hermana 

catalana, muchos tíos, tengo de todo y bueno de mi familia. Mi papa catalán está en 

Rio compitiendo a los juegos, es un orgullo estar con ellos. Tengo la suerte de conocer 

a ellos, pero y conseguí que me fichen en un equipo, competía y todo pero papeles 

nada. Y entonces me tenía que renovar los papeles 3 años con estudios, luego pensaba 

que conseguí un puesto y en un trabajo puedo cambiarme la estancia por estudios a 

residencia por trabajo, pero tampoco es tan fácil porque la ley dice: cumples 3 años 

pero no después de 3 años. Más para allá solamente puedo hacer los trámites 3 meses 

antes de la fecha de caducidad mía, solamente ahí. Y ahora en la crisis, con tanta gente 

en paro con la situación en la que estamos tú imagínate, te vas a una entrevista y luego 

dices: “Bueno ahora digo yo cuando me contratéis. Cuando lo digo yo y cuando lo 

hagáis, tenéis que esperar tres meses para la policía que acepte o rechace”, eso no lo 

hace nadie. 

P: Es imposible… 

N: No, pero yo lo conseguí. Todo cuesta por ser extranjera. 

P: Pero ahora ya está la situación normalizada ya puedes quedarte aquí. 

N: Antes también, yo puedo entrar y puedo renovarme los papeles por estudios. Pero 

sigo sin tener ese trabajo. Sigo sin poder tener la nacionalidad porque teniendo los 

papeles con estancia por estudios tantos años no sirve para nada. Desde cuando 

cambió la estancia por estudios a residencia por trabajo empiezan a cambiar los años. 

P: Vuelven a empezar 

N: Después de 10 años puedo pedir la nacionalidad, la que puede pedir un ruso o un 

chino es 5 años u otros países en 3 otros países en 1 año. 

P: Bueno porque en tu país es mucho más difícil, claro... ¿Como ves el deporte 

femenino en España?  

N: Económicamente mal, pero de fuerza bien, las chicas hacen un buen trabajo 

P: ¿Y crees que se reconoce lo suficiente? 

N: Las chicas, el trabajo las chicas no se valora como en todos lados. Se ven futbol no 

se ve ciclismo y menos las chicas. 

P: ¿Y en comparación a Irán es como mejor no? ¿Hay más posibilidad? (de 

consideración social). 

N: Si claro 

P: ¿Allí está mal visto que una mujer haga deporte o por el estilo? 

N: No está mal visto, no es normal. No es que acepten tanto falta de respeto y sigues 

entrenando sigues compitiendo. Que te miren mal porque incluso en algunas ciudades, 

aunque según la ley es legal, pero es tan mal visto que ninguna chica sale en bici en 

algunas ciudades. Yo como soy de la capital tengo más suerte, pero todavía me 
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miraban o alguna gente mucha gente se aprovechaba, se acercaba y me tocaba el culo 

y no puedo defenderme… Volvía a casa llorando. 

P: Claro… ¿Y la ropa decías que tienes que ir súper tapada? 

N: Bueno, súper tapada sí. Pantalón largo aunque estrecho una falda porque el 

pantalón es estrecho una falda, mangas largas. 

P: Pero entonces eso para la movilidad en la bici era... Bueno más que la movilidad es 

el sentimiento ese de no tener libertad. 

N: Que no respiras y sudas más, que pesas más, que no eres aerodinámica que todo. 

Luego la ropa que te da el equipo nacional que pasa por muchas censuras para que sea 

aceptable, bueno primero que te dan una ropa, una ropa que la tienes para todo el 

periodo. Con todo lo que sudas que vas más tapada que las otras chicas, vas todo el día 

compitiendo… Calentando, compitiendo, calentando, compitiendo todo el día con una 

ropa. Llegas a casa en Tailandia, Malasia, con tanta humedad llegas al hotel, la primera 

cosa lava la ropa que hasta el día siguiente no se seca y al día siguiente te la pones 

mojada. Y esta ropa que pasa por muchos filtros que sea aceptable y te lo dan y vas 

compitiendo en campeonatos, te vas ya, vuelves, para entrenar te lo pones y te para la 

policía. Dice: ¿y porque vas con esta ropa? Está a punto de llamarte puta. 

P: ¿En serio? 

N: Si, es que es así! 

P: madre mía! 

N: Dices si es la ropa del equipo nacional, esta puesto y van y van, tiene la bandera. 

Dice esta ropa del equipo nacional tan justo tan corto y me está comiendo con los ojos 

el policía. 

P: madre mía… No somos conscientes a veces de estas cosas, como aquí no se ve 

mucho eso... Ahora ha habido polémica en los juegos olímpicos con lo del vóley 

playa porque las chicas de la mayoría de países van con el top y la braguita y ya está 

y cuando competían contra según qué país iban pero manga larga, hasta la cabeza 

cubierta, súper tapadas. 

N: Si si en muchos solo se puede ver la cara. 

P: claro, ¿entonces era como una imagen impactante no? ¿De tanto? ¿Porque a lo 

mejor tampoco hace falta ir enseñando todo el culo no? ¿Y tanto? Ostras era un choc 

muy fuerte porque si si, cultura… 

N: Es esto cada año, cada año en cada competición están en todos lados, en todos los 

deportes van tapadas. Hay algún deporte que afecta menos. 

P: Claro, el vóley playa era como súper evidente porque las chicas de vóley son de las 

que van más destapadas y ves un partido de futbol bueno pues irán con su camiseta 
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con sus pantalones las medias no y se ve menos trozo de carne digamos, pero claro 

las del vóley playa se les ve absolutamente todo era como guau, ¡muy fuerte! 

N: Sí. Cumplo casi 4 años en 4 años vi a mis padres una semana, y una semana fue no 

sé cómo me atreví a volver a Irán. Durante mucho tiempo lo tenía claro, que yo tengo 

miedo de volver a Irán y no voy a volver nunca. Pero en una semana me… 

P: ¿Te ablandaste? 

N: Sí… no sé cómo me compré el billete y me fui para una semana de vacaciones que 

tenía para navidad de aquí que allí no hay navidad y me fui y menos mal que pude 

volver porque en teoría no puedo volver. Me quitan el pasaporte y no puedo volver. 

Pasa en Irán muchas veces con la gente que tiene algo de valor o deportivo o 

educativo algo de valor que cuando salen y no van a volver o no tiene la intención de 

volver, cuando vuelven de vacaciones de visitas o lo que sea no les ofrecen un buen 

trabajo o quédate aquí tienes una buena vida. Llegas ahí y te quitan el pasaporte, ya no 

puedes volver. 

P: ¿Y entonces tus padres aceptaban que quisieras hacer ciclismo? 

N: Sí, me apoyaban en todo allí y aquí también. Lo único que me pide mi padre es que 

las fotos que pones en facebook por favor no te pongas el conjunto de Irán, nunca 

más. Porque yo me pongo, por casualidad o porqué me gusta, pero ya no voy tapada, 

me pongo el conjunto normal sin la parte adicional para taparme y si salgo con la ropa 

normal sin taparme con el nombre de Irán mi padre dice no lo hagas por favor. 

P: Claro, él sufre que no vayas a tener problemas. 

N: Pero yo de todas maneras no voy a volver. 

P: Qué duro tener que decir esto y ser tan consciente de que no puedes volver. 

N: Y no tengo ni idea de cuándo será la próxima vez que vea a mi familia. 

P: ¿Y cómo lo llevas? 

N: Mal, pero peor mis padres, peor mi familia. Mi hermano se casó el año pasado y no 

he estado. Solamente fui una semana para ver a mis abuelos, bueno todos.  

P: ¿Y ellos tienen previsto venir? 

N: Mi madre estuvo aquí dos veces, la última vez el año pasado en abril, durante tres 

meses y tiene la intención de venir. Estuve hablando con mi abogada para ver que 

opciones tiene, que si tiene solo una opción muy cara. Cuando volvió a Irán se 

encontró con una denuncia de su vecina, su vecina la denunció justo cuando salió mi 

madre y normalmente le dan tres meses de tiempo para que se presente mi madre y 

se defienda y no sé cómo bajaron el tiempo de tres meses a uno y ella estaba aquí. 

Cuando volvió habían hecho dos juicios y reconocieron a mi madre culpable que 

tampoco lo es. La denuncia era que mi madre estaba robando la luz de casa de su 

vecina, tocó los cables no sé cómo. El juez que tampoco es consciente de lo que está 
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haciendo que allí dan unos trabajos así, a gente que ha estado en las guerras como una 

ventaja para vivir y ellos no saben cómo juzgar. Entonces le cayeron tres meses de 

cárcel y diez latigazos a la espalda, en 2016 es un país el tercer mundo. 

P: Completamente. 

N: Y peor que esto, que cárcel y latigazos es que luego no puede hacer papeles, es 

criminal, no puede venir a España ni a otro lado y está pendiente al tercer juicio a ver si 

puede ganar o no. Y lo de latigazos es algo habitual, a mi hermano lo arrestaron con su 

novia cuando tenían diecisiete años, por ser solo novios. Lo que han hecho mal es ser 

novios en público, ni besando ni abrazando ni nada, están ahí sentados hablando bien. 

Hay un tipo de policía que su trabajo es este, si no son casados o familiares muy 

cercanos, problema y vamos a comisaria. 

P: ¿Entonces si tu salías por la calle con un amigo tuyo? 

N: Siempre con estrés, me pararon 5 o 6 veces, en mi coche o en su coche o andando. 

Depende como contestas, si no te pones nerviosa o te quedas tranquilamente, te 

explicas. Depende de esto y depende si el policía está de buen humor, si tienes suerte. 

Nunca me llevaron a comisaria. Se meten en todo, en cómo te vistes, con quien sales, 

que bebes, que comes, que mascota tienes, es ilegal tener perro. Si sales con tu perro 

se lo llevan y no puedes decir nada. 

P: Controlan toda tu vida. 

N: Controlan lo que escuchas, lo que miras en la tele. Rompen la puerta y vienen en tu 

casa para llevarse el recibidor de los canales de fuera que todo el mundo tiene en su 

casa. Porque los canales nacionales son mentira. Todo el mundo tiene recibidor de 

satélite y cada mes o dos meses hay otro tipo de policía y viene y se llevan los 

recibidores o los rompen. 

P: Madre mía, como para no irse, que duro. 

N: Yo estoy escribiendo un libro. De todo lo que tengo en la cabeza y está explotando, 

por eso no paro de hablar. 

P: No no, si eso va muy bien. Cuando lo tengas avisa. 

N: Va muy lento. Yo no sé cómo escribir. 

P: Tienes las ideas, pero te falta saber plasmarlas. 

N: Sí. Total, de mi hermano y su novia que los arrestaron, 60 latigazos cada uno. Por 

ser novios solo.  

P: ¿Y tienes alguna anécdota que te haya pasado teniendo en cuenta la 

discriminación sexista en tu país? 

N: A parte de que me venían a tocar el culo y estaba atenta a lo que escuchaba detrás, 

los coches o las motos. Se acercaban demasiado y tenía que estar atenta para 

apartarme o parar que al final acababa llorando. Llegó un momento que tuve que 
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llevar piedras porque no podía defenderme con la mancha pequeñita de la bici de los 

moteros, pero había casos también que un coche venía a mi lado con bastante 

distancia, mirándome a mí se masturbaba. Y yo viendo esto como puedo seguir, 

tirando piedras para que se vayan. Como puedo aguantar esto, que me mire a mí que 

estoy tapada total.  

P: Es como un ataque a tu integridad y tu intimidad como persona. 

N: Eso si es. Y aquella persona es mala así, pero no tiene el 100% de la culpa. La culpa 

la tiene el estado y el sistema porque desde los siete años separan a los niños y las 

niñas. Están siempre separados en el gimnasio en la piscina en la playa, hasta la 

universidad. En la universidad están en la misma clase, pero sentados separados. Las 

escuelas están separadas por calles… 

P: Viven completamente separados. 

N: Por eso están como: Una chica wau. 

P: Jolín tú que choc… Gracias por el tiempo y la entrevista. 

 

Entrevista Cristina Cabrejas 

Aquesta entrevista a Cristina Cabrejas ha estat feta ha través del gmail ja que no va ser 

possible la trobada entre ella i la meva professora de TR i jo. Aleshores vam passar-li 

l’entrevista via correu electrònic. 

 

P: Quants anys tens?  

C: 28 

P: A que et dediques actualment? Quina és la teva formació? 

C: Vaig estudiar Ciències de l’Activitat Física i de l’Esport a l’INEFC de Barcelona i vaig 

fer el Màster de formació del professorat. També tinc la titulació d’entrenadora de 

gimnàstica rítmica. 

Nom: Cristina Cabrejas 

Gimnasta rítmica/estètica 
Edat: 28 anys 

 

Ocupació actual: Professora de C.A.F.E. a la Universitat 

Ramon Llull (Blanquerna) i directora tècnica de la secció 

de gimnàstica del Club Muntanyenc Sant Cugat. 

Estudis: Va estudiar Ciències de l’Activitat Física i de 
l’Esport a l’INEFC de Barcelona i va fer el Màster de 
formació del professorat. També té la titulació 
d’entrenadora de gimnàstica rítmica. 
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Actualment sóc professora de C.A.F.E. a la Universitat Ramon Llull (Blanquerna) i 

directora tècnica de la secció de gimnàstica del Club Muntanyenc Sant Cugat. 

P: Quin es l’esport que practiques? És col·lectiu o individual? Fa quant t’hi dediques, i 

professionalment? 

C: Practico gimnàstica Estètica de Grup, que és un esport que es treballa en grup. És 

com la gimnàstica rítmica però sense aparells i de conjunt. Des dels 6 anys que faig 

gimnàstica rítmica, i a partir dels 16 anys vaig canviar la modalitat i vaig passar a fer 

gimnàstica estètica. 

P: Quants dies/hores a la setmana entrenaves? 

C: Gimnàstica Rítmica: 6 dies/setmana 4h/dia 

Gimnàstica Estètica: 4 dies/setmana i 3h/dia 

P: Es pot viure de la pràctica esportiva o has hagut de treballar per sobreviure? 

C: He hagut de treballar, mai he cobrat per ser esportista, com a molt he obtingut 

alguna beca a través de la Federació i la secretaria general de l'esport, però molt 

mínima que no cobria gairebé cap despesa. Sempre he hagut de treballar ja que hem 

de pagar moltes coses (les llicències, els mallots, els viatges, els hotels, les 

entrenadores, el lloguer i la llum de la sala on entrenem...). Això ha provocat que tot i 

tenir 28 anys , no pogués marxar de casa fins al moment de deixar la gimnàstica, ja que 

em representava una despesa mensual d’uns 500€/mes!!!! La gent no és conscient de 

l’esforç que representa. Tan físic com econòmic! 

P: Fas competicions? Des de fa quant?  

C: Competeixo des dels 7 anys en campionats de Catalunya, Espanya i del Món! Això 

implica molts desplaçaments! 

P: A quines competicions has estat? Heu guanyat algun cop? Si és així, heu tingut 

alguna recompensa? 

C: Amb Rítmica vaig guanyar diversos campionats de Catalunya amb conjunt i 

individual, 2a d'Espanya amb cèrcol i 5a classificada en primera categoria conjunts. 

Amb Estètica (sempre en grup) hem quedat 8 anys campiones d'Espanya, 7 anys 

finalistes als mundials. 

Mai hem obtingut un premi econòmic per un resultat esportiu. 

P: Qui us finança l’equip de roba que vestiu, l’allotjament, l’entrador/a, el local per 

entrenar etc? 

C: El meu tiet te una empresa i ens patrocina algunes parts de l'equipació com el 

xandall, o samarretes, l'empresa russé les punteres i alguna samarreta i la federació 

catalana també ens ha regalat o bosses o roba. A part d'això, tot ens ho financem 
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nosaltres (Maillot, que val un mínim de 200€, viatges que depèn de quina part del món 

són molt cars, entrenadora...) 

P: Creus que hi ha algun tipus de discriminació sexista en l’esport avui en dia? 

C: Sí, crec que l'esport femení esta molt menys valorat que el masculí i que a més quan 

en parlen moltes vegades es parla més de com van vestides les esportistes que dels 

resultats. És molt trist perquè tenim grans esportistes dones que van pel carrer sense 

que ningú sàpiga qui són. I això és el menys important, l’important és que moltes 

dones no es plantegen arribar a l’alt rendiment degut a que saben que tenen molt 

poques possibilitats de mantenir-se, ja que costa un esforç econòmic important. 

Els mitjans de comunicació no ajuden gens a que aquesta situació millori. Les dones 

apareixen de manera molt puntual i sovint es parla més de la seva maternitat, o les 

seves relacions que dels seus èxits esportius. 

P: Creus que el teu esport és solament per la pràctica femenina? 

C: No, jo crec que també els poden practicar els nois. (la gimnàstica) 

P: T’agradaria viure d’això? Ho podries fer? 

C: De fet visc de la gimnàstica, però no com a esportista sinó com a entrenadora i 

professora. D'esportista em seria impossible ja que només les 10 millors d'Espanya ho 

aconsegueixen i només per un període de temps concret. És molt complicat. 

P: Creus que la societat cada cop més s’està desfent dels pensament masclistes en 

l’àmbit esportiu? 

C: Crec que si que esta evolucionant, però encara queda moltíssim camí per recórrer. 

Estem molt lluny d’on hauríem d’estar. Hi ha molta feina per fer encara, i ens cal molt 

suport dels mitjans per poder ser visibles. 

P: Si és possible alguna anècdota ja sigui divertida com curiosa que puguis explicar. 

C: Quan vaig quedar segona d'Espanya, hi havia moltes taules de jutges, però només la 

taula central era la que puntuava els exercicis, les altres eren delegacions i altres. Com 

que encara era petita (12 anys) vaig fer l'exercici mirant cap a una de les taules que no 

tocava. Em vaig confondre perquè hi havia el públic darrere, i per tant ho vaig fer de 

costat a la taula de jutges "real". Sembla que els hi va fer gràcia perquè em van posar 

molta puntuació... 
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Entrevista Marta Unzue 

 

Aquesta entrevista a Marta Unzue ha estat feta ha través del gmail ja que no va ser 

possible la trobada entre ella i la meva professora de TR i jo. Aleshores vam passar-li 

l’entrevista via correu electrònic i ella ens va respondre les següents preguntes.  

 

P:¿Qué edad tienes? 

M: 28 

P: ¿Tienes estudios a parte de la práctica deportiva? 

M: Soy licenciada en Inefc, tengo un máster Retan, un máster en gestión y dirección de 

empresas deportivas, actualmente estudio 5º en la escuela oficial de idiomas en inglés. 

Y tengo el nivel 1 de alemán. 

P: ¿Hace cuantos años que juegas a futbol? En qué equipos has estado? Cuánto hace 

que estás en el FCB?  

M: Juego desde que tenía 8años (20 en total llevo). Primero en el equipo del pueblo, 

Berriozar después en el Osasuna y ahora en el Barça (esta es mi temporada 11!!!). 

P: ¿Cuántos días/horas a la semana entrenas? 

M: Entreno todos los días menos el martes y voy de 8:30 (peso, desayuno, gym o sala, 

entreno y comida) hasta las 14h. Más el día de partido normalmente domingo. 

P: ¿Vives de este deporte o has de hacer alguna cosa más para sobrevivir? 

M: Ahora mismo vivo del fútbol pero años atrás lo compaginaba con otros trabajos 

(monitora de extraescolares). 

P: ¿En qué competiciones has estado? ¿Has ganado alguna vez? Si es así, has tenido 

alguna recompensa económica? 

Nom: Marta Unzue 

Futbolista 
Edat: 28 anys 

 

Ocupació actual: Jugadora FCB. 

Estudis: Llicenciada en INEFC, màster Retan, en gestió i 
direcció esportiva. Ara estudia %5è en la escola oficial 
d’anglès i té nivell 1 d’alemany. 
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M: He jugado la liga española, la copa de la reina y la champions league. He ganado 4 

ligas y 3 copas de la reina y en caso de ganar algunas competiciones hemos recibido 

una prima. 

P: ¿Cobras por jugar a futbol en el Barça? ¿En el caso que sí, tu sueldo es parecido al 

de los jugadores del primer equipo masculino? 

M: ¡Si que cobramos pero no como ellos. Bastante menos!¡No nos podemos comparar 

con ellos! 

P:¿Alguna vez te has sentido discriminada por ser una mujer que juega al fútbol? 

M: Creo que el deporte femenino en general esta discriminado respecto al que 

practican los hombres. Se puede ver en los medios de comunicación como es la tv que 

no suele salir nunca nada sobre ningún tipo de deporte femenino, y nosotras como 

jugadoras no tenemos el mismo apoyo por parte de la sociedad pero poco a poco va 

cambiando a mejor. 

P: ¿Crees que hay algún tipo de discriminación sexista en el deporte hoy en día? 

M: Hoy en día ya no se escuchan tantos comentarios sexistas. Hace años en los campos 

se escuchaban muchos más, como que solo servíamos para fregar platos... 

P: ¿Crees que tu deporte es solo reconocido por la práctica masculina? 

M: Creo que es mayormente reconocido por el futbol que practican los hombres pero 

lo vamos cambiando y ahora la gente sigue más el futbol femenino. Pero si te vas a 

USA, allí el futbol femenino es el importante y el que mueve masas y el dinero y no el 

de hombres. Por lo que creo que depende mucho de la sociedad del país, en Suecia 

Alemania... también el futbol femenino está más igualado al masculino.  

P: ¿Crees que si fueras un hombre tendrías más oportunidades de triunfo? 

M: Creo que tendría más opciones de ser conocida si fuera hombre, de ganar más 

dinero pero todo lo que yo he ganado no sé si lo podría conseguir si hubiera sido 

hombre. 

P: ¿Crees que los medios de comunicación favorecen igual la práctica deportiva de 

hombres que la de mujeres? 

M: Creo que los medios de comunicación se van interesando más en nuestro deporte 

pero aun así "favorecen" más al masculino. Lo podemos entender porque ellos 

generan mucho dinero y nosotras no, pero poco a poco y con la ayuda de los medios el 

futbol femenino espero que se llegue a igualar con el masculino 

P: ¿Crees que la sociedad cada vez más se está deshaciendo de los pensamientos 

machistas en el ámbito deportivo? 

M: Creo que sí que se están deshaciendo de los pensamientos machistas pero también 

creo que es porque la sociedad ha evolucionado y en la que va de la mano la sociedad 
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y el deporte respecto a los comentarios y el hecho de que en los JJOO ganen más 

mujeres ayuda y mucho al deporte femenino en general 

P: ¿Crees que aún se pueden hacer más cosas para ayudar el deporte femenino a ser 

igual de reconocido que el masculino? 

M: Creo que se pueden hacer muchas cosas para ayudar el deporte femenino, en mi 

ámbito: salir en las quinielas, más en prensa tanto escrita como en tv (ahora nos dan 

en abierto por goltv), que sponsors se interesen en la liga femenina, que federaciones 

ayuden, los clubes profesionalicen sus equipos femeninos, disposición de instalaciones 

adecuadas, que las jugadoras cuiden su imagen en redes sociales... es un trabajo por 

parte de todos - las diferencias entre los equipos femeninos y masculinos son muchas, 

algunas de ellas podrían ser: salarios, cuerpo técnico (staff), desplazamientos, horarios 

de sus partidos, seguidores que mueven cada equipo, dinero que genera cada equipo... 

 

Entrevista Leire Landa i Marta Torrejón 

 

Nom: Leire Landa 

Futbolista 
Edat: 29 anys 

 

Ocupació actual: Futbolista Futbol Club 
Barcelona  

Estudis: Estudiant carrera de Sociologia.  

 

Nom: Marta Torrejón 

Futbolista 
Edat: 26 anys 

 

Ocupació actual: Futbolista Futbol Club 
Barcelona  

Estudis: Estudiant Biologia UAB. 

 

Vaig entrevistar a Leire Landa i Marta Torrejón personalment. Aquesta entrevista és en 

castellà ja que les entrevistades ho van preferir. Hi ha cinc subjectes: Leire Landa (L), 

Marta Torrejón (M), companya (Mi), tutora del treball (S) i jo (P): 

P: ¿Cuántos años tenéis? 

L: 29 años. 

M: 26 años. 
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P: Primero de todo, ya sé que juegas a fútbol pero explícame un poco donde has 

jugado. 

L: Pues empecé en el colegio, y ahí jugábamos tres deportes, hacíamos futbol 

balonmano y baloncesto y luego me fui con trece años al Oyarzun que es un equipo 

que ahora está en primera división pero que ha sido el primer año que ha subido este 

año y con 17 me fui a la Real, la Real sacó equipo femenino, el primero y ahí estuve 5 

años. Me fui a Madrid, al Atlético de Madrid, estuve 3 años jugando allí. De allí me fui a 

Bilbao y estuve 2 años jugando allí, y este es el tercero del Barça. 

P: Y competiciones así importantes 

L: A parte de la Copa y la Liga, he jugado la Champions con el Barça también que al 

final para nosotros es bastante importante a las chicas nos cuesta más no es como los 

chicos, el nivel es muy alto. Y luego hemos jugado la Eurocopa del 2013 de Suecia y el 

campeonato del mundo el Mundial de 2013. 

P: Ahora te dedicas plenamente al futbol, ¿haces algo más? 

L: Ahora estamos a nivel profesional y vivimos de ellos pero yo no he dejado de 

estudiar nunca y ahora estoy haciendo la carrera de sociología, haciendo segundo. 

P. Y ahora estas con la lesión también 

L: Sí sí, también 

P: ¿Cuánto llevas? 

L: Voy a hacer 7 meses, es recaída de la anterior i es más largo. 

P: Crees que vas a volver 

L: No creo que vaya a volver, tengo las rodillas hechas polvo pero poco a poco a ver 

cómo va. 

P: ¿El futbol no te va a permitir vivir en un futuro, verdad? 

L: No, no, el futbol nos da para vivir el día a día, trabajo normal de 8 horas 

P: No como un futbolista masculino 

L: Nono para nada 

M: Hay gente que no cobra nada 

L: Eso porque estamos en el Barça pero otros equipos no les da ni para vivir, muchas 

tienen que compaginar el trabajo con el futbol, los estudios con el trabajo y el futbol. 

Yo he hecho eso, ahora no lo hago pero cuando jugaba en la Real yo iba a estudiar a la 

universidad a trabajar y luego a entrenar y jugaba en primera división como ahora. 

Poco a poco va mejorando, tenemos para vivir, pagarnos los gastos. 

P: Para nada comparado como la vida de lujo que llevan deportistas famosos. 
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L: No tengo ahorros como para irme aquí… 

S: ¿Todas las compañeras que habéis tenido han tenido que pensar en el mañana? 

Tienen muy claro que no vivirán de eso 

M: La mayoría. 

L: Ahora en el Barça estamos muy cómodas porque nos han pasado a modo 

confesional porque comemos y desayunamos allí y cobramos como para vivir, y sí que 

a algunas se les va un poco la historia y dejan de estudiar. Conocemos a gente que está 

ahora muy bien pero no tienen ni la eso y no se plantea nada más y esto se acaba, 

llegas a los 30 años sin nada. Pero la mayoría estudian, la gente tiene claro que no 

vivirá del futbol, sino en el momento ahora, sí que piensan en el futuro. 

P: Las oportunidades que habéis tenido para llegar donde habéis llegado las dos. 

L: Yo en el Oyarzun he tenido suerte porque es un equipo muy humilde de un pueblo y 

desde hace muchos años han dado la misma importancia a los chicos que a las chicas, 

desde que tenía 13 años y ahí sí que he tenido suerte, pero sí que hemos vivido pues 

en el femenino entrenar a horarios…cuando acaban todos los chicos o el servicio 

médico cuando acaban los chicos entonces tienes un rato en ese sentido sí que ha sido 

algo más difícil, o que los chicos firman contratos profesionales y no se preocupan de 

nada más. Yo me voy a Madrid y tengo que pagarme el piso con los que me da el 

Atlético de Madrid y que lo paso mal también, parece todo bueno porque fichas por el 

atlético pero yo he cobrado 40 euros en el Atlético de Madrid y tenía que pagar 350 

euros de alquiler, me quedaban 50 euros para comer y para todos los gastos. Que no 

ha sido fácil que al final es lo que nos gusta ye te esfuerzas y haces lo que sea para 

conseguirlo. 

S: Es posible que alguien que no esté en el Barça llegue el momento que deba dejarlo 

por una cuestión económica también. 

L: Si, habrá muchas que lo hayan hecho (dejar el futbol por temas económicos) 

P: ¿Y no se plantean dar alguna ayuda económica? 

L: Los equipos están para el masculino, el femenino es lo último. Los equipos más 

humildes intentan que las chicas que quieran jugar y tengan nivel, ponen los entrenos 

más tarde, hacen alguna reunión: cuando podemos todas intentan adaptarse para 

poder jugar todas que es lo que quieren y les gusta.  

P: Por parte de afición, ¿creéis que hay más gente que se interesa? ¿Más 

reconocimiento social?  

L: Sí, hombre desde que empecé yo sí que he notado que los medios se interesan más, 

la selección española también ha conseguido cosas más importantes que hace más 

boom, ha estado en el mundial DE Canadá que para la prensa es importante. Por 

ejemplo, en tema de afición, yo estaba en el Atleti de Bilbao y eso es una pasada lo que 
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se vive allí, yo jugué un partido contra el Barça además que había 30.000 personas y 

eso es una cosa que no se ven en otro sitio, aquí en Barcelona cuesta más (la afición). 

S. Eso también pasa en el futbol masculino, la afición del Bilbao es más fuerte que la 

del Barça. 

L: Eso también es verdad, el Barça tiene aficionados de todo el mundo, de todos los 

lados. Y el Atleti de Bilbao son como su sangre, les da igual que sea buceo, femenino, 

masculino… 

P: Si eres de aquí te animamos, ¿no? 

 L: Si, si llevas el escudo…El Atleti es diferente. Aquí en Barcelona es más frio. Aquí se 

va animando, el año pasado contra el PSG fueron 8.000 personas. 

M: Como era el PSG e hicieron mucha propagandas e consiguieron 8.000 personas 

S: ¿La gente os conoce? 

L: La gente cada vez nos conoce más.  

S: Vais por la calle, ¿la gente os dice algo? 

L: Después del mundial el año pasado, joe hemos ido de vacaciones y estábamos no sé 

dónde y nos vino una madre: Oye habéis jugado el mundial, ¿le firmáis un balón a mi 

hijo?  O en algún restaurante…pero vamos que tampoco vamos por la calle y nos dicen 

nada.  

M: De cada 10.000 personas 1 te lo dirá. 

L: Estadística (risas) 

P: ¿Entonces creéis que la sociedad se está deshaciendo cada vez más de 

pensamientos machistas? Tipo el futbol que sea un deporte masculino o que la 

gimnasia sea un deporte femenino  

L: Hombre yo creo que se va avanzando pero todavía hay mucho machismo y todavía 

cuando alguien le dices futbol, el futbol es de chicos. El otro día me pasó a mí una 

anécdota que me iba al Norte y al llegar cogí un taxi, como había ido en tren no sabía 

que había hecho el Madrid y le pregunte que había hecho y me dijo: Ha ganado 5-1. Y 

me dijo: Ah pero te justo el futbol, y yo: Sí, y me dijo: ¡Ay qué raro! Y te estoy diciendo 

de hace 3 tres días por eso te digo que no…que ha avanzado pero queda trabajo. La 

gente no entiende, por ejemplo en el caso de futbol no se puede comparar: si jugara el 

Barça de chicos contra el de chicas le ganaría, es completamente diferente. El cuerpo 

femenino y el cuerpo masculino son totalmente diferentes. 

P: Eso también lo he buscado para mi trabajo, no solo desigualdades de si ven más una 

cosa u otra, sino de las diferencias físicas entre ellos. Por eso a la mujer se le puede dar 

mejor cosas de flexibilidad. 
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L: Nuestros cuerpos son diferentes, tenemos nuestros límites. Hacemos un futbol 

diferente, a un balón no vas a llegar tan rápido pero la mujer tal vez es más inteligente 

a la hora de tomar decisiones, yo lo veo así.  

Mi: Eso me pasa a mí, porque yo quiero estudiar periodismo deportivo. 

S: Eso suele pasar porque las chicas del periodismo deportivo están ahí como un 

florero que sean un poco tontitas y salga bien en pantalla. 

L: También se puede ver que una periodista salga en el As en contra portada porque va 

bien vestida.  

P: Eso también, con deportistas profesionales que hablan sobre su maternidad, del 

vestido que llevan y qué más da eso. A mi dime como han jugado, como han quedado.  

L: El periodismo también, pasó hace poco con una chica del Atlético de Madrid, hace 6 

años que salió celebrando un título del Madrid, salió en toda la prensa pero nadie la 

había visto jugar, nadie sabe cómo juega pero saben cómo celebró un título del 

Madrid, le han echado del Club, Atlético de Madrid. Por eso, ahí también el 

periodismo, bueno que hay un bombo, se interesan por lo que quieren también, por lo 

que les da morbo. 

Todas: si, si, si… 

Mi: Buscamos fotos para mi portada del TR y buscamos: periodismo deportivo y salió 

Sara Carbonero.  

S: Sara Carbonero, Sara Carbonero...i baixes baixes baixes i dius bueno ja està de Sara 

Carbonero.  

P: Bueno sí, es eso de los medios de comunicación  

S: ¿Con lo que refiere a árbitros, chicos y chicas, hay en la grada todavía muchos 

problemas con eso, o lo veis mejor? 

L: Yo no vivo… 

M: Actualmente ahora se ve alguna noticia de algún partido de Andalucía o así, que se 

quejaba de que la contestación del árbitro era: Tú cállate y ponme un café, o vete a 

fregar.  

L: A mí personalmente no me ha pasado.  

S: ¿Las arbitras femeninas? 

L: De comentarios y eso, lo que pasa con nosotras es que no solemos tener 

comentarios fuera de Europa cuando jugamos Champions, en Copa Cataluña o cuando 

vamos con la selección a Mundiales, Europeos… 

M: Y ahí la verdad es que es otro mundo. Sí que es verdad que cuando vas a esos 

campos perdidos de la mano de dios, allí en Badajoz, allí sí que oyes más comentarios 

en la grada. Pero ahora no sé, yo por lo menos no lo he vivido. 
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L: Yo tampoco pero todavía existen.  

P: Encima parece que tuviésemos que estar agradecidas. 

S: Tu volies dir alguna cosa Mireia? 

Mi: No, que como valorabas la importancia del futbol femenino, tú que lo vives más 

desde dentro. Por ejemplo, quizás una noticia que salió de TV3 que habían cambiado el 

césped del Camp Nou y vosotras habíais ganado, hacía dos semanas, contra el Minsk. 

M: No salió. 

Mi: Però res, absolutament res.  

L: Yo siempre lo veo desde la perspectiva que al final y, en el caso del Barça en el 

masculino vende mucho y ganan mucho, en cambio en el femenino como no genera 

dinero, no interesa a tanta gente. La gente va a comprar el Mundo Deportivo o el 

Marca si sale Cr7 y se ha comprado un coche no sé cuál que si te ponen la foto de una 

chica que ha ganado el bádminton como la Carolina Marina. 

Mi: No sé, es eso… 

S: Sí, es que el problema, si eso completamente, me asusta un poco cuando estamos 

hablando de MMCC porque es el derecho a la información objetiva y nunca valoraran 

lo que no conocen, entonces tiene un punto de gravedad porque un medio público se 

posiciona de una forma. 

L: Ellos también al final lo que quieren es vender, y lo que vende es lo que haga CR7 de 

vacaciones en el yate. No lo que hagan las chicas del Barça contra el Minsk. Que 

puedes pensar, ay mira, las chicas han ganado contra el Minsk pero ya está. Al final se 

ve lo que la gente…claro también pienso que si se le diera más bombo al futbol 

femenino, la gente también se interesaría.  

S: Y en Europa, que os habéis movido mucho con el futbol, veis que la situación del 

femenino es diferente que aquí. 

M: El año pasado fuimos con el Barça a jugar contra el Twente y había gente, como 

10.000 personas. 

L: Luego en Alemania, en Francia también. Lo que pasa es que son equipos, que por 

ejemplo el PSG invierte mucho dinero en el futbol femenino. Entonces se le da… 

M: No igual pero… 

L: Más que aquí. El periódico francés, el Équipe le da mucho bombo a los equipos 

femeninos, han salido en portada más de una vez, el Olympique i el PSG. 

M: Se ganan la vida con el futbol, las jugadoras. 

L: Pero se ganan la vida…pueden estar ganando 17.000 euros al mes, fácil. Y ya en 

América el futbol sí que es otra cosa. 
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Mi: Básicamente era eso. Por ejemplo, si al Barça masculino no le hubiesen metido 

ningún gol hasta ahora saldría en las estadísticas de no sé qué. A vosotras no os han 

metido ningún gol en Liga y lleváis 20 goles a favor. 

L: Sí, algo así. 

Mi: Si el Barça masculino llevara 20 goles a favor y 0 en contra… 

M: ¡Mucho bombo! 

L: Sería… 

Mi: La prensa diría “Se ha hecho bien en escoger a Ter Stegen y dejar ir a Bravo”. 

M: A ver falta mucho pero también hay que decir que cuando empezamos nosotras a 

jugar, a ahora… 

L: Ha mejorado mucho.  

M: Ha habido un avance. 

L: Aunque sea un poquito ahora salimos en la tele, antes ni salíamos. 

M: Sí, cero. 

L: Ahora nos dan más partidos por la tele. 

M: Ahora nos los dan casi todos. 

L: Ahora en esta jornada creo que hay un partido que no se da, todos los otros… 

M: Esto hace 5 años era impensable. Ver un partido de futbol femenino era imposible, 

ahora sí. 

Mi: No anava tan mal encaminada eh, 26 a favor i 0 en contra, de gols. 

L: (Risas) 

M: Veus!  

S: Muchas gracias, dejo de grabar. 
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Anàlisi de les entrevistes 

Les entrevistes realitzades a la meva part pràctica han estat transcrites i posteriorment 

analitzades mitjançant un procés anomenat codificació, que ha consistit en seleccionar 

totes aquelles afirmacions relacionades amb les hipòtesis del meu treball en colors 

diferents, tenint en compte que cada color correspon a una persona entrevistada. Per 

acabar he comprovat si a partir de totes les afirmacions es pot concloure que les 

meves hipòtesis es compleixen o no. 

Primera Hipòtesi 

Les dones no estan igual de reconegudes socialment en el món de l’esport que els 

homes. 

 Sí, crec que l'esport femení esta molt menys valorat que el masculí i que a més 

quan en parlen moltes vegades es parla més de com van vestides les 

esportistes que dels resultats. És molt trist perquè tenim grans esportistes 

dones que van pel carrer sense que ningú sàpiga qui són.  

 Creo que el deporte femenino en general esta discriminado respecto al que 

practican los hombres. 

 Nosotras como jugadoras no tenemos el mismo apoyo por parte de la sociedad 

 Creo que es mayormente reconocido por el futbol que practican los hombres 

 Por lo que creo que depende mucho de la sociedad del país, en Suecia 

Alemania... también el futbol femenino está más igualado al masculino.  

 Creo que tendría más opciones de ser conocida si fuera hombre 

 Creo que sí que se están deshaciendo de los pensamientos machistas. 

 Aquí en Barcelona cuesta más (la afición). 

 Aquí se va animando, el año pasado contra el PSG fueron 8.000 personas. 

 La gente cada vez nos conoce más.  

 Hombre yo creo que se va avanzando pero todavía hay mucho machismo y 

todavía cuando alguien le dices futbol, el futbol es de chicos. 

 En el caso del Barça en el masculino vende mucho y ganan mucho, en cambio en 

el femenino como no genera dinero, no interesa a tanta gente. 

 Actualmente ahora se ve alguna noticia de algún partido de Andalucía o así, 

que se quejaba de que la contestación del árbitro era: Tú cállate y ponme un 

café, o vete a fregar.  

 Sí que es verdad que cuando vas a esos campos perdidos de la mano de dios, 

allí en Badajoz, allí sí que oyes más comentarios en la grada. Pero ahora no sé, 

yo por lo menos no lo he vivido tanto. 

 

Segons totes aquestes afirmacions extretes de les entrevistes, la primera hipòtesi “Les 

dones no estan igual de reconegudes socialment en el món de l’esport que els homes” 

es compleix. 
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Segona Hipòtesi  

Les oportunitats de pràctica esportiva són inferiors en l’esport femení que en el 

masculí. 

 Económicamente mal, pero de fuerza bien, las chicas hacen un buen trabajo. 

 Pero no sé si volver a competir, porque cuando compites en bici, no puedes 

hacer otras cosas. 

 He hagut de treballar, mai he cobrat per ser esportista, com a molt he obtingut 

alguna beca a través de la Federació i la secretaria general de l'esport, però molt 

mínima que no cobria gairebé cap despesa. Sempre he hagut de treballar ja que 

hem de pagar moltes coses (les llicències, els mallots, els viatges, els hotels, les 

entrenadores, el lloguer i la llum de la sala on entrenem...). Això ha provocat 

que tot i tenir 28 anys , no pogués marxar de casa fins al moment de deixar la 

gimnàstica, ja que em representava una despesa mensual d’uns 500€/mes!!!! La 

gent no és conscient de l’esforç que representa. Tan físic com econòmic! 

 Mai hem obtingut un premi econòmic per un resultat esportiu. 

 A part d'això, tot ens ho financem nosaltres (Maillot, que val un mínim de 200€, 

viatges que depèn de quina part del món són molt cars, entrenadora...) 

 Moltes dones no es plantegen arribar a l’alt rendiment degut a que saben que 

tenen molt poques possibilitats de mantenir-se, ja que costa un esforç econòmic 

important. 

 Viure d'esportista em seria impossible ja que només les 10 millors d'Espanya ho 

aconsegueixen i només per un període de temps concret. És molt complicat. 

 L’important és que moltes dones no es plantegen arribar a l’alt rendiment degut 

a que saben que tenen molt poques possibilitats de mantenir-se, ja que costa un 

esforç econòmic important. 

 Años atrás lo compaginaba con otros trabajos (monitora de extraescolares). 

 ¡Sí que cobramos pero no como ellos. Bastante menos! 

 Creo que se pueden hacer muchas cosas para ayudar el deporte femenino 

 Las diferencias entre los equipos femeninos y masculinos son muchas, algunas 

de ellas podrían ser: salarios, cuerpo técnico (staff), desplazamientos, horarios 

de sus partidos, seguidores que mueven cada equipo, dinero que genera cada 

equipo... 

 He jugado la Champions con el Barça también que al final para nosotros es 

bastante importante a las chicas nos cuesta más no es como los chicos. 

 Ahora estamos a nivel profesional y vivimos de ellos pero yo no he dejado de 

estudiar nunca. 

 El futbol nos da para vivir el día a día, como en un trabajo normal de 8 horas. 

 Hay gente que no cobra nada. 

 Eso porque estamos en el Barça pero otros equipos no les da ni para vivir, 

muchas tienen que compaginar el trabajo con el futbol, los estudios con el 

trabajo y el futbol.  

 Poco a poco va mejorando, tenemos para vivir, pagarnos los gastos. 

 Para nada comparado como la vida de lujo que llevan deportistas famosos 
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 Conocemos a gente que está ahora muy bien pero no tienen ni la ESO y no se 

plantea nada más y esto se acaba, llegas a los 30 años sin nada. 

 La gente tiene claro que no vivirá del futbol, sino en el momento ahora, sí que 

piensan en el futuro. 

 Pero sí que hemos vivido pues en el femenino entrenar a horarios… cuando 

acaban todos los chicos o el servicio médico cuando acaban los chicos entonces 

tienes un rato en ese sentido sí que ha sido algo más difícil, o que los chicos 

firman contratos profesionales y no se preocupan de nada más. 

 Que no ha sido fácil que al final es lo que nos gusta ye te esfuerzas y haces lo 

que sea para conseguirlo. 

 Si, habrá muchas que lo hayan hecho (dejar el futbol por temas económicos). 

 Los equipos están para el masculino, el femenino es lo último.  

 Lo que pasa es que son equipos, que por ejemplo el PSG invierte mucho dinero 

en el futbol femenino.  

 En el Oyarzu desde hace muchos años han dado la misma importancia a los 

chicos que a las chicas. 

 

Segons totes les afirmacions que han respost les entrevistades, la segona hipòtesi “Les 

oportunitats de pràctica esportiva són inferiors en l’esport femení que en el masculí” 

també es compleix. 

 

Tercera Hipòtesi 

Els mitjans de comunicació donen més ressò a l’esport masculí que al femení. 

 Las chicas, el trabajo las chicas no se valora como en todos lados. Se ven futbol 

no se ve ciclismo y menos las chicas. 

 Els mitjans de comunicació no ajuden gens a que aquesta situació millori. Les 

dones apareixen de manera molt puntual i sovint es parla més de la seva 

maternitat, o les seves relacions que dels seus èxits esportius. 

 Hi ha molta feina per fer encara, i ens cal molt suport dels mitjans per poder ser 

visibles. 

 Nosotras como jugadoras no tenemos el mismo apoyo por parte de la sociedad. 

 Creo que los medios de comunicación se van interesando más en nuestro 

deporte pero aun así "favorecen" más al masculino.  

 Se puede ver en los medios de comunicación como es la tv que no suele salir 

nunca nada sobre ningún tipo de deporte femenino. 

 Sí, hombre desde que empecé yo sí que he notado que los medios se interesan 

más. 

 En el periodismo se interesan por lo que quieren también, por lo que les da 

morbo. 

 Lo que vende es lo que haga CR7 de vacaciones en el yate. No lo que hagan las 

chicas del Barça contra el Minsk.  
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 El periódico francés, el Équipe le da mucho bombo a los equipos femeninos, han 

salido en portada más de una vez, el Olympique i el PSG. 

 Aunque sea un poquito ahora salimos en la tele, antes ni salíamos. 

 Ahora nos dan más partidos por la tele. 

 Esto hace 5 años era impensable. Ver un partido de futbol femenino era 

imposible, ahora sí. 

L’última hipòtesi “Els mitjans de comunicació donen més ressò a l’esport masculí que 

al femení” també es compleix segons les respostes de les entrevistes. Tot i que també 

afirmen que hi ha una tendència a la millora. 

 

Alguns comentaris de la Niknaz no es poden incloure a l’anàlisi per comprovar amb les 

meves hipòtesis ja que la seva història es deguda a que és d’una altra cultura i sovint 

parlava de la seva vida d’esportista allà, que res te a veure amb la d’aquí. Les he inclòs 

a continuació però no han estat utilitzades per comprovar les hipòtesis. 

 Respeto como mujer poco y menos deportista. Las piedras y esto, tocándome el 

culo entrenando, ni es respeto ni es como me gusta vivir.  

 No es que acepten, faltas de respeto y sigues entrenando sigues compitiendo. 

Que te miren mal porque incluso en algunas ciudades, aunque según la ley es 

legal, pero es tan mal visto que ninguna chica sale en bici en algunas ciudades. 

 Si… yo como soy de la capital tengo más suerte, pero todavía me miraban o 

alguna gente mucha gente se aprovechaba, se acercaba y me tocaba el culo y no 

puedo defenderme… Volvía a casa llorando. 

 pero había casos también que un coche venía a mi lado con bastante distancia, 

mirándome a mí se masturbaba. Y yo viendo esto como puedo seguir, tirando 

piedras para que se vayan. Como puedo aguantar esto, que estoy tapada total.  

 Me tacharon del equipo porque había chicas que pagaban y tenían unas 

ventajas, no sé, algunas gentes decían que tenían relaciones sexuales con...pero 

bueno yo no estoy para esto ni para pagar y no pude cambiar la opinión de los 

autorizados así que vine del mundial, me tacharon y otras chicas fueron al 

campeonato de Asia. 

LLEGENDA: 

Niknaz Fazeli (Ciclista/GenesisCyclingTeam) 

Cristina Cabrejas (Gimnasta rítmica i estètica de grup) 

Marta Unzue (Futbolista al Futbol Club Barcelona) 

Leire Landa (Futbolista al Futbol Club Barcelona i la Selecció Espanyola) 

Marta Torrejón (Futbolista al Futbol Club Barcelona i la Selecció Espanyola) 
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7. Discussió 

Abans d’extreure les conclusions finals d’aquest treball, voldria comparar algunes 

dades: 

En primer lloc, per recolzar les conclusions de la nostra anàlisi sobre les notícies 

esportives del telenotícies de TV3, l’hem comparat amb l’estudi de Roger Castillo 

(2016). La comparació palesa la poca importància que es dóna a l’esport femení. A 

diferència de la nostra anàlisi, la de Roger Castillo consta de 100 programes que han 

acumulat 13 hores 13 minuts i 19 segons en pantalla. Segons el seu estudi l’esport 

masculí ha superat les 12 hores de seguiment i l’esport femení no ha arribat a omplir ni 

una hora de l’espai en 50 dies (un 6,19%). S’evidencia doncs que l’aparició de les dones 

al telenotícies és inversament proporcional a la quantitat de programes que s’analitzen 

tenint en compte que en el nostre estudi de 15 dies el percentatge total de notícies 

esportives femenines representa el 7,7%. Cal destacar que no hi ha cap esport femení 

que compti amb un seguiment habitual al TN Esports ja que les notícies que apareixen 

són esdeveniments puntuals.  D’acord amb Roger Castillo, els esports femenins amb 

més protagonisme són: el patinatge artístic, la natació, el waterpolo i el futbol. En 

canvi per nosaltres, ho són la natació sincronitzada, la natació, el waterpolo i el tennis. 

Pel que fa a les entrevistes voldria comparar-ho amb algunes afirmacions que han 

aparegut a les entrevistes de la Mireia Ruiz que tenen a veure amb el meu treball. Els 

diferents periodistes afirmen que la situació és encara molt desigual. Ho podem veure 

en afirmacions com: “la idea de no es fa futbol femení a la tele, no es fa waterpolo 

femení perquè no té audiència”, “el que més es veien eren les dones espanyoles que 

estaven guanyant medalles”, “hi ha gent que encara pensa que: no, no, es que fútbol 

femenino no es fútbol ni es nada”, “jo crec que aquesta desigualtat també és un tema 

de cultura de cada esport”, “a nivell informatiu, l’esport femení no està al nivell de 

l’esport masculí”. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



Dona i esport: Què en sabem de les dones esportistes? 

60 
 

  



Dona i esport: Què en sabem de les dones esportistes? 

61 
 

8. Conclusions 

El primer dels objectius d’aquest treball era la recerca d’informació sobre diferents 

aspectes de la dona en el món de l’esport en comparació als homes. Després de la 

realització d’aquest treball, puc dir que he après sobre la situació actual de la dona pel 

que fa a l’àmbit esportiu, a més a més he pogut veure les diferències que hi ha entre 

homes i dones, ja siguin físiques o psicològiques. Podem veure com, a banda 

d’aquestes diferències, també en trobem en el tipus de pràctica, la manera de fer 

esport, la freqüència de la pràctica esportiva etc. Aquest fet m’ha sorprès ja que hi 

havia molta informació que desconeixia completament. Per tant, puc afirmar que el 

primer objectiu s’ha assolit completament. 

El segon objectiu era comprovar si les tres hipòtesis del meu treball eren certes o 

falses. Per poder fer-ho, he ampliat la meva part teòrica amb una part pràctica que 

consta de tres apartats: unes entrevistes amb esportistes femenines, un anàlisi dels 

MMCC del TV3 durant 15 dies i un qüestionari a una mostra aleatòria. La primera 

hipòtesi és (que) “Les dones no estan igual de reconegudes socialment en el món de 

l’esport que els homes”. Puc afirmar que aquesta hipòtesi és positiva per exemple a 

través de la percepció de la gent enquestada (només apareixen 27 noms d’esportistes 

dones envers 97 d’esportistes homes), les opinions de les esportistes entrevistades 

(“crec que l'esport femení esta molt menys valorat que el masculí”, “Creo que el 

deporte femenino en general esta discriminado respecto al que practican los 

hombres”), i sobretot mitjançant l’anàlisi dels MMCC que demostra el poc 

reconeixement social de les dones esportistes en la societat  en relació als homes (que 

dedica només un 3% del temps a notícies femenines).  La meva segona hipòtesi és 

(que) “les oportunitats de pràctica esportiva són inferiors en l’esport femení que en el 

masculí. Aquesta hipòtesi també és positiva, ja que algunes de les entrevistades 

afirmen no tenir les mateixes oportunitats (“Moltes dones no es plantegen arribar a 

l’alt rendiment degut a que saben que tenen molt poques possibilitats de mantenir-se, 

ja que costa un esforç econòmic important.”),  i el 67% de la mostra del qüestionari 

opina el mateix. La tercera i última hipòtesis és (que) “els mitjans de comunicació 

donen més ressò a l’esport masculí que al femení. Aquest apartat és veu molt evident 

en la part pràctica de l’anàlisi dels MMCC de TV3 durant 15 dies, on només trobem 7 

notícies femenines durant aquests 15 dies, a més de la poca dedicació referint-se al 

temps, la presentació... A més a més, gràcies a les entrevistes i el qüestionari puc 

reafirmar el favoritisme dels MMCC cap a l’esport masculí (“Se puede ver en los medios 

de comunicación como es la tv que no suele salir nunca nada sobre ningún tipo de 

deporte femenino”). Un cop estudiades les diferents hipòtesis, puc concloure que avui 

dia existeixen una sèrie de desigualtats esportives entre homes i dones. 

El tercer objectiu és l’aprenentatge i l’enriquiment personal sobre l’esport femení. Puc 

dir que els meus coneixements sobre la matèria són molt més amplis que al 

començament d’aquesta recerca gràcies a una investigació profunda i a una part 

pràctica extensa.  
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El quart i últim objectiu, no citat en l’apartat d’objectius, té relació amb els JJOO, ja 

que el meu treball tracta sobre l’esport i la presència de la dona en ell. Aquest any han 

estat els JJOO de Rio i a diferència d’altres anys el meu interès pels Jocs ha sigut més 

gran a l’estar fent aquest treball de recerca. Els JJOO m’han aportat molta informació 

per poder millorar la recerca i ampliar-la conscientment.  

Finalment, fer aquest treball m’ha proporcionat altres coses, no tan sols coneixement 

teòric. Primer de tot, he fet una gran immersió en el món esportiu, sobretot femení 

m’ha fet adonar-me, per exemple en l’entrevista de la Niknaz del pensament tant 

diferent que tenim ella i jo: mentre que jo faig un treball sobre la poca presència de la 

dona esportista actualment,  ella en els seu país d’origen aquesta és la desigualtat més 

lleu que hi ha. De cada noia he après que si de veritat tens un somni, ni les dificultats 

econòmiques, ni sexistes, ni familiars han d’interposar-se, tot i que a vegades això és 

difícil. La societat ha evolucionat però m’han sorprès algunes desigualtats que trobem 

avui dia i de les que no som conscients fins que no ho comprovem personalment. Això 

dona més raons perquè les dones esportistes lluitin pels seus objectius. 
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10. Annexos 

10. 1. Word qüestionari Dona i Esport 

ENQUESTA TR DONA I ESPORT 
SEXE:                                                                     

 Dona 
 Home 

EDAT 
 Més petit de 14 
 Entre 14 i 16 anys 
 Entre 17 i 19 anys 
 Més gran de 20 

 

PRÀCTICA D’ALGUN ESPORT                                            -En cas afirmatiu, quin esport practiques? 
 Sí 
 No                                                                             _________________________________ 

 
FREQÜÈNCIA DE PRÀCTICA DE L’ESPORT 
 

 3 o més cops per setmana 
 1 o 2 cops per setmana 
 Menys freqüència 
 Durant les vacances 

 

FAS COMPETICIONS? 
 Sí 
 No 

-En cas afirmatiu, fas competició d’elit? 
 Sí 
 No 

 

PAPER DE LA DONA 
 

CREUS QUE TENEN LES MATEIXES OPORTUNITATS DE PRÀCTICA ELS HOMES I LES DONES? 
 

 Sí 
 No 
ANOMENA 5 ESPORTISTES MASCULINS D’ELIT 
 

_________________________________________________________________________ 
 

ANOMENA 5 ESPORTISTES FEMENINES D’ELIT 
 

__________________________________________________________________________ 
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MIRES O SEGUEIXES ALGUN ESPORT FEMENÍ? QUIN? 
 

__________________________________________________________________________ 
 

CREUS QUE ELS MITJANS DE COMUNICACIÓ TRACTEN DE LA MATEIXA MANERA L’ESPORT 
MASCULÍ QUE EL FEMENÍ? 
 

 Sí                                                                            •   No 
 

10.2 Resultats del qüestionari de la cita d’esportistes d’elit 

10.2.1 Anomena 5 esportistes masculins d’elit 
(Haurien de sortir 5 x 234 = 1170) 
 
Messi 145 
Neymar 40 
Federer 17 
Nadal 125 
Pau Gasol 77 
Kilian Jornet 31 
Carlos Navarro21 
Marc Marquez 38 
Alex Honnold 2 
Piqué 41 
Iniesta37 
Dani Alves 3 
Suarez 18 
Phelphs 32 
Bolt 48 
Valentino Rossi 2 
Lewis Hamilton 2 
Contador 12 
Felipe Reyes 2 
Víctor Tomás 5 
Fernando Alonso 21 
Pedrosa 9 
Cristiano Ronaldo 33 
Jorge Lorenzo 4 
Gesvario Defer 3 
Toni Bou 2 
Asafa Powell 1 
Jordi Alba 2 
Michael Jordan 4 
Samuel Eto 1                                      
Djokovic 5 
S. Curry 7 

Purito Rodríguez 2 
Eric Marsal 1 
Ricky Rubio 3 
Claudio Bravo 2 
Indurain 4 
Isco Alarcón 1 
Rudi Fernández 1 
Paco Sedano 2 
Víctor Valdès 1 
Fermin Cacho 2 
Entrerrios 2 
Sergio Busquets 3 
David Calvo 1 
Xavi Hernández 8 
Marc Gasol 4 
Lebron James 7 
Harden 1 
Bojan 4 
Iker Casillas 8 
Gómez Noya 2 
Mario Mola 1 
Mo Farah 1 
Carvajal 1 
Modrić 1 
Kobe Bryant 10 
Felipe Perrone 1 
Alejandro Valverde 2 
Ferrer 2 
Esteban Chaves 1 
Sergio Ramos 9 
Carles Puyol 3 
Bartra 5 
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Felipe Caicedo 1 
Zlatan Ibra 1 
Alexis Sanchez 1 
Vicenzo Níbali 1 
Arda Turan 1 
Gareth bale 2 
Jordi Torres 2 
Ryandungey 1 
Kenrockzen 1 
Lucas Vázquez 1 
Zinedine Zidane 1 
Mascherano 1 
Justin gatlin 1 
Peter Cech 1 
David Cal 1 
Pau Ribas 1                                   
Terstegen 1 

Valentí Massana 1 
Lavillenue 1 
Cesc Fabregas 1 
Albert Simón 1 
F.Velardo 1 
Tiger Woods 2 
Luis Enrique 1 
Moracho 1 
Soler 1 
Marc López 1 
Adam Raga 1 
Ronaldinho 1 
Pep Guardiola 2 
Michaelhansen 1 
Sergio Llull 1 
Florent Manaudou 1                       
 

 
TOTAL = 923/1170  (78,8%) 

Apareixen 97 noms diferents. 

 
10.2.2 Anomena 5 esportistes femenines d’elit 
(Haurien de sortir 5 x 234 = 1170) 
 
Mireia Belmonte 93 
Ona Carbonell 71 
Jessica Vall 2 
Emily Forsberg 2 
Amaya Valdemoro 3 
Gemma Mengual 59 
Marta Unzue 1 
Natalia Garcia 1 
Jenifer Pareja 8 
Ruth Beitia 7 
LaiaSanz 42 
Germanes Williams 71 
Èrika Villaecija 1 
Annie Espar 1 

Alex Morgan 14 
Núria Picas 15 
Carolina Marín 9 
Garbiñe Muguruza 10 
Anna Kournikova 4 
Maria Sharapova 24 
Almudena Cid 6 
Marta Domínguez 3 
Araceli Segarra 2 
Arantxa Sánchez Vicario 8 
Edurne Pasaban 4 
Melanie Costa 1 
Conchita Martínez 1 

 
 

TOTAL = 463/1170 (39%) 
Apareixen 27 nomsdiferents. 
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10.3. Anàlisi a fons de les notícies esportives del TN vespre de TV3 
 
Dia 9 
 

 
Dia 10 
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Dia 11 
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Dia 12 
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Dia 13 
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Dia 14  
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Dia 15 
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Dia 16 
 

 
 
 
 

 



Dona i esport: Què en sabem de les dones esportistes? 

75 
 

 
Dia 17 
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Dia 18 
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Dia 19 
 

 

 
 



Dona i esport: Què en sabem de les dones esportistes? 

78 
 

 
Dia 20 
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Dia 21 
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Dia 22 
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Dia 23 
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10.4 Notícies femenines del 9 al 24 de maig 
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10.5 Noticies publicades durant la realització del treball en referència al 

tema dona i esport 

Durant la realització del meu treball de recerca han anat publicant diferents articles en 

relació al tema sobre la fona i l’esport. En aquests es poden veure algunes de les 

meves hipòtesis. 
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El director del diari esportiui talià 'QS QuotidianoSportivo', Giuseppe Tassi, ha estat 
acomiadat després de publicar un titular en què es referia com a "grassonetes" a les 
tres arqueres italianes que participen en els JocsOlímpics de Rio de Janeiro. 

"El trio de les grassonetes frega el miracle olímpic", va titular el diari per informar 
sobre la derrota de les tiradores Guendalina Sartori, Lucilla Boari i Claudia Mandia, que 
van acabar la seva participació en la quarta posició. 
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10.6 Medaller dels Jocs Olímpics de Rio 2016 

 

 

 

Medaller espanyol segons el sexe, Jocs Olímpics 2016 
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Medaller espanyol d’ambdós sexes, Jocs Olímpics 2016 

 

 

Medaller espanyol segons l’esport, Jocs Olímpics 2016 


